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REVISTA PRESEI 

 

 

 Protest al sindicaliștilor de Ziua Sportului, în faţa ministerului de resort/ 

Aceștia reclamă lipsa consultărilor cu specialiştii din federaţii şi finanţări 

„sub limita sărăciei” 

Sindicatul Naţional Sport şi Tineret organizează, marţi, de Ziua Sportului, un 

miting de protest în faţa ministerului de resort, printre revendicări fiind folosirea de 

criterii corecte pentru repartizarea bugetului către instituţiile subordonate şi 

federaţiile sportive, eliminarea inechităţilor salariale şi deblocarea posturilor 

vacante. Sindicaliştii reclamă lipsa consultărilor între conducerea ministerului şi 

specialiştii din federaţii, dar şi finanţările „sub limita sărăciei”, transmite News.ro. 

Mitingul de protest din faţa Ministerului Tineretului şi Sportului va avea loc 

începând cu ora 12.00. 

Principalele revendicări ale sindicatului sunt: transparenţă privind descentralizarea; 

criterii corecte pentru repartizarea bugetului către subordonate / federaţii sportive 

naţionale şi pentru premierile acordate sportivilor, antrenorilor şi colectivelor 

tehnice; un dialog social real şi corect; siguranţa locurilor de muncă; eliminarea 

inechităţilor salariale şi deblocarea posturilor vacante, „MTS fiind singurul 

minister care nu scoate posturi la concurs deşi în sistemul bugetar au fost ridicate 

interdicţiile privind angajările”. 

„Suntem revoltaţi faţă de modul dezastruos în care este condus domeniul nostru de 

activitate. Actuala conducere a MTS nu se consultă cu specialiştii din federaţiile 

sportive sau din subordonate, iar măsurile aberante care se stabilesc de către un 

grup mic de persoane din minister, ne-au adus într-un blocaj fără precedent în 

Sport şi Tineret. Acest management arogant şi netransparent trebuie să înceteze”, 

se arată într-un comunicat al Sindicatului Naţional Sport şi Tineret. 
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Conform sursei citate, pentru 2021, an olimpic, ministerul a alocat finanţări „sub 

limita sărăciei”, fără niciun fel de criterii în acordarea bugetelor către federaţii 

sportive naţionale şi subordonate şi fără fundamentarea tăierii premiilor pentru 

sportivi, antrenori şi colectivele tehnice. 

Sindicaliştii susţin că, în timp ce pentru tot sistemul bugetar au fost ridicate 

interdicţiile privind angajările, în Sport şi Tineret nu se pot organiza concursuri 

pentru ocuparea posturilor vacante din cauza gestionării proaste a bugetului de la 

centru. 

„Lipsa de transparenţă privind felul în care se lucrează la descentralizarea unităţilor 

din subordinea MTS face ca totul să arate ca un proiect ascuns, un adevărat tun 

imobiliar, fără siguranţa locurilor de muncă, bazat doar pe interese patrimoniale, 

demers făcut cu dedicaţii şi care va favoriza anumite judeţe”, afirmă reprezentanţii 

sindicatului. 

Potrivit acestora, blocarea dialogului social de către conducerea ministerului face 

imposibil orice demers de a corecta situaţiile şi inechităţile salariale existente în 

domeniul cu cele mai mici venituri din sistemul bugetar. 

„Prin protestul nostru scoatem în evidenţă faptul că sportul românesc a coborât sub 

pragul sărăciei. Ca rezultat direct al dezinteresului şi superficialităţii autorităţilor, 

pe perioada pandemiei acest domeniu a fost propulsat direct în colaps, cu efecte 

dramatice la nivelul copiilor şi al tinerilor, prin abandonul sau neangrenarea în 

practicarea unei discipline sportive din cauza condiţiilor proaste de antrenament, 

fondurilor insuficiente şi lipsei măsurilor de încurajare şi protecţie”, mai afirmă 

sindicaliştii, adăugând că acest miting este doar primul protest. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ministrul Finanțelor: Cel puţin o treime din tot împrumutul din 2020 a fost 

refinanţare din împrumutul din trecut/ Deficitul pe trimestrul I 2021 raportat 

la deficitul pe 2020 scade cu 0,4% 

Ministrul Finanţelor Publice, Alexandru Nazare, afirmă că există o scădere a 

deficitului bugetar pentru primul trimestru al acestui an, comparativ cu aceeaşi 

perioadă a anului trecut, deşi primele două luni ale anului trecut nu au fost marcate 
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de cheltuielile generate de criza sanitară. Nazare a afirmat că o parte a 

împrumuturilor contractate de Guvern anul trecut a fost folosită pentru refinanţări 

ale unor credite mai vechi. 

„Haideţi să vedem ce comparăm, totuşi! Luna ianuarie şi februarie anul trecut 

totuşi nu au fost luni de pandemie. Aceste luni anul ăsta sunt luni de pandemie, 

sunt luni cu cheltuieli suplimentare de toate tipurile, nu numai medicale, pentru că 

anul trecut au fost şi creşteri de salarii, au fost şi creşteri de pensii care nu au fost 

reflectate în primele două uni ale anului, dar sunt reflectate în primele două luni ale 

anului acesta. Şi vestea bună pe care vreau să v-o dau este că o să vedeţi datele 

consolidate din martie, care arată foarte bine, adică deficitul pe trimestrul unu 2021 

raportat la deficitul pe 2020 scade cu 0,4%. E o scădere de deficit balansată de 

rezultatele de colectare din martie. Ca atare, per total, o să vedeţi un rezultat bun 

raportat la anul trecut, deşi suntem în pandemie”, a afirmat Alexandru Nazare, luni 

seară, la Antena 3. 

Nazare a declarat, de asemenea, că împrumuturile care au fost contractate de statul 

român acoperă deficitul, dar refinanţează şi împrumuturi mai vechi, luate cu ani în 

urmă. 

„Acel deficit e acoperit prin împrumuturi pentru că nu există altă soluţie de 

acoperit. Ne-am împrumutat să stingem şi datorii din trecut. Cel puţin o treime din 

tot împrumutul din 2020 a fost refinanţare din împrumutul din trecut, pentru că tot 

timpul ai de refinanţat împrumuturi care au fost efectuate în cursul anilor, vorbesc 

aici inclusiv împrumuturi luate în 2014, 2015”, a susţinut el. 

Ministrul Finanţelor a precizat, referindu-se la credite, că „altă soluţie nu există” 

atunci când există deficit bugetar. 

„Ar trebui să vă puneţi şi o altă întrebare: de ce în cursul acestor ani, 2016, 17, 18 

ani cu creştere economică, de ce nu a scăzut şi mai mult datoria publică, pentru că 

noi am avut, totuşi, nişte creşteri economice în acei ani”, a adăugat ministrul. 

(Sursa: economedia.ro) 
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 Un raport al Senatului francez consideră că este prematură ridicarea MCV 

pentru România și Bulgaria: Progresul real nu poate fi confirmat doar prin 

angajamente politice 

Un raport privind statul de drept în Uniunea Europeană al Comisiei pentru afaceri 

europene din Senatul francez consideră că este „încă prematur” să se „pună capăt” 

Mecanismului de Cooperare și Verificare (MCV) în cazul României și Bulgariei, 

susținând că „progresul real nu poate fi confirmat doar prin angajamente politice”. 

Raportul insistă în recomandările sale că Uniunea Europeană ar trebui să fie 

„exemplară” în promovarea și respectarea statului de drept, cere Guvernului 

Franței să sprijine raportul, inclusiv „în negocierile actuale și viitoare din Consiliu” 

și să includă respectarea statului de drept în prioritățile Președinției franceze a 

Consiliului Uniunii, din prima jumătate a anului 2022. 

Raportul este redactat de senatorii Philippe Bonnecarrere și Jean-Yves Leconte și a 

fost înregistrat la Președinția Senatului pe 18 martie. 

În documentul consultat de G4Media, senatorii francezi își exprimă îngrijoarea în 

legătură cu declinul valorilor europene, amintind de populismul și „democrația 

iliberală”, promovate în Ungaria de premierul Viktor Orban, dar susținând totodată 

că „nici o țară nu poate fi considerată a priori ca fiind imună la un tip autoritar”. 

„Mai mult, dacă Uniunea Europeană a stabilit ca o condiție aderarea pentru țările 

candidate („criteriile de la Copenhaga”) respectarea statului de drept, este în cele 

din urmă destul de neputincioasă în fața abuzurilor potențiale ale statelor sale 

membre în acest domeniu. În realitate, declinul statului de drept în Uniunea 

Europeană nu a fost prevăzut”, subliniază raportul din Senatul francez. 

Raportul subliniază că statul de drept „este abuzat” ocazional și în alte state 

membre, cum ar fi în România, Bulgaria, Malta sau Slovacia. 

Referindu-se la Mecanismul de cooperare și verificare aplicat Bulgariei și 

României, la aderarea, la 1 ianuarie 2007, raportul notează că MCV a fost conceput 

ca un dispozitiv temporar și că ar trebui să expire „atunci când cele șase criterii 

pentru Bulgaria și cele patru repere de referință pentru România au fost îndeplinite 

în mod satisfăcător”. 
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Senatorii francezi precizează că, în mod normal, Comisia Europeană trimite un 

raport, la fiecare șase luni, Parlamentului European și Consiliului, dar că, în 2020, 

Comisia nu a prezentat un raport scris, ci „un raport oral despre România și a 

considerat că recomandările sale din toamna anului 2019 privind Bulgaria erau 

încă valabile”. 

„Prin urmare, nu a fost adoptată nicio concluzie a Consiliului în 2020, mai multe 

state membre, inclusiv Franța, contestând totuși această metodă”, precizează 

raportul. 

După o analiză a recomandărilor Comisiei Europene, din ultimele rapoarte MCV 

publicate, senatorii francezi susțin că, în opinia Franței, MCV trebuie păstrat „atâta 

timp cât obiectivele de referință stabilite pentru fiecare țară nu sunt pe deplin 

atinse”. 

„Trebuie remarcat faptul că Franța consideră încă prematur să se pună capăt MCV 

(…) apreciind că progresul real nu poate fi confirmat doar prin angajamente 

politice”, se precizează în document. 

Raportul amintește și de invocarea articolului 7 din Tratatul UE în cazul Poloniei și 

Ungariei și de faptul că, în ciuda deciziilor Comisiei și Parlamentului European, 

Consiliul încă nu s-a pronunțat. 

„Procedura prevăzută la articolul 7 din TUE, denumită adesea „opțiunea nucleară”, 

se află în prezent într-un impas”, se spune în raport. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Comisia Europeană urmează să evalueze România pe procedura de deficit 

excesiv / Ministrul Finanțelor: Este absolut necesar să fim evaluaţi pozitiv 

Comisia Europeană va evalua România pe procedura de deficit excesiv în aprilie şi 

la începutul lui mai şi trebuie să fie evaluată pozitiv, nu are voie să nu performeze 

în această privinţă, a declarat, luni seara, ministrul Finanţelor, Alexandru Nazare. 

„Am veşti bune. Nu este o chestiune care să ţină neapărat de evaluările pe care să 

le facem noi la Finanţe, cât sunt date care apar în rapoarte publice.  
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De exemplu, raportul Băncii Mondiale recent publicat arată o ajustare a creşterii 

economice prognozate de la 3,5% la 4,3%. Practic, Banca Mondială cumva îşi 

reaşează datele de creştere exact pe premisele pe care am construit şi noi bugetul, 

tot un 4,3%. (…) După apariţia raportului Eurostat care a dat România cu creştere 

cu 4,8% în trimestrul 4 din 2020 s-a produs o serie de reaşezări, în sensul în care 

România este privită cu mai mult optimism. Iar această rată de creştere este una 

reală, credibilă, cumva acceptată, atât de Banca Mondială, cât şi de ceilalţi actori 

internaţionali, agenţii de rating şi Comisia Europeană. La fel de important în 

privinţa situaţiei economice în care ne aflăm este faptul că avem în faţă o serie de 

examene. Avem în faţă în primul rând nişte evaluări ale agenţiilor de rating, două 

în aprilie şi în toamnă. Şi mai avem în aprilie şi început de mai evaluarea Comisiei 

pe procedura de deficit excesiv. România nu are voie să nu performeze în această 

evaluare. Este absolut necesar ca la momentul evaluării Comisiei să fim evaluaţi 

pozitiv”, a explicat Nazare, la Antena 3, preuată de Agerpres. 

El a adăugat că, în acest sens, bugetul a fost construit de la început în consultare cu 

experţii de la Comisie şi au avut loc discuţii cu toţi comisarii care au atribuţii în 

servicii financiare. 

„Vorbesc de Paolo Gentiloni (comisar european pentru economie – n. r.), de Valdis 

Dombrovskis (vicepreşedintele executiv pentru o economie în serviciul cetăţenilor 

– n. r.) şi de domnul Hahn (comisarul responsabil cu bugetul şi administraţia, 

Johannes Hahn – n. r.). M-a şi ajutat faptul că am fost coleg în Comisia de buget în 

Parlamentul European cu Valdis Dombrovskis, acum zece ani, deci ne-am regăsit. 

Cu Johannes Hahn, ne ştiam încă de pe vremea aderării României la Uniunea 

Europeană, în mai multe calităţi. Deci, am reluat imediat dialogul cu ei şi am ţinut 

o comunicare – şi tehnică şi politică – strânsă până în momentul în care am aprobat 

bugetul. De aceea cred că la evaluarea aceasta toate eforturile pe care le-am făcut 

să revenim la un traiect de ajustare fiscal bugetară sustenabilă vor fi apreciate de 

Comisie”, a mai spus ministrul Finanţelor. 

Acesta a precizat că şi-ar dori ca această creştere economică să se realizeze, 

deoarece deocamdată se discută de o estimare, dar a reamintit că suntem în 

pandemie, persistă foarte multe incertitudini legate de modul în care evoluează 

economiile europene, dar şi de modul în care va evolua procesul de vaccinare. 
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„Hai, totuşi, să privim rezultatul pentru trimestrul I ca pe o etapă. Suntem în 

direcţia bună. În această primă etapă am demonstrat că respectăm ceea ce am 

prognozat la începutul anului şi în buget. Hai să vedem ce se întâmplă în trimestrul 

II, în semestrul I, pentru că trebuie să ne uităm la execuţia bugetară. Este adevărat, 

fondurile europene sunt foarte importante. Eu sper că aceste ţinte de fonduri 

europene vor fi respectate, pentru că jumătate, mai mult de jumătate, 54% din 

totalul investiţiilor, din cei 62 miliarde euro sunt fonduri europene. Dar luând în 

calcul că ţintele pe fonduri europene, inclusiv ţinta de anul trecut a fost o ţintă 

respectată, sper, şi facem toate eforturile – şi din punctul meu de vedere toţi 

miniştrii care gestionează fonduri europene au parte de asistenţă din partea 

Ministerului Finanţelor, sper că vom reuşi până la sfârşitul anului să atragem aceşti 

bani europeni, pentru că ei sunt esenţiali pentru atingerea ţintelor pe care le avem. 

Şi, în paralel, să aprobăm proiectele mari, să aprobăm PNRR (Planul Naţional de 

Redresare şi Rezilienţă – n. r.), de care România are atât de mare nevoie, pentru că 

e rezerva financiară de dezvoltare”, a punctat şeful de la Finanţe. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Florin Cîțu: Se constituie un comitet interministerial sub coordonarea 

premierului, care să asigure de la 1 iunie revenirea la normalitate 

Premierul Florin Cîțu a anunțat astăzi constituirea unui comitet interministerial, 

sub coordonarea sa, care va asigura de la 1 iunie "revenirea la normalitate". "Este 

prima bornă", a precizat șeful executivului. "Nu înseamnă o deschidere 100%, dar 

este primul pas și trebuie pregătit", a adăugat el. Răspunzând întrebărilor adresate 

de jurnaliști, prim-ministrul a respins ferm ideea utilizării unui "certificat verde" 

pentru concedii. "Românii vor merge în vacanță fără certificat verde", a subliniat 

Cîțu. Declarațiile premierului au fost transmise live pe TVR2 și pe tvrplus.ro. 

"1 iunie este primul pas pe care îl văd. Repet: nu înseamnă o deschidere 100%, 

dar este primul pas și trebuie pregătit. De aceea avem acest comitet 

interministerial în care sunt implicate toate ministerele, pentru că toată economia 

trebuie să fie implicată. (...) Totul depinde și ăsta este și mesajul meu și mâine, și 

în fiecare zi, depinde de cum merge campania de vaccinare.  

https://www.tvrplus.ro/
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Dacă vrem să ne întoarcem la normalitate, și am dat această țintă de 1 iunie, 

pentru că putem să ne vaccinăm până atunci cel puțin 5 milioane de persoane, 

trebuie să ne vaccinăm. Este o condiție necesară înainte de a putea trece mai 

departe", a subliniat șeful executivului. 

"În ceea ce priveşte situaţia epidemiologică, lucrurile s-au stabilizat. Am luat nişte 

măsuri acum o săptămână după ce m-am consultat şi cu primarii, cu preşedinţii de 

Consilii judeţene, culte religioase şi aţi văzut că se poate să sărbătoreşti Paştele şi 

în această perioadă, am avut două exemple deja de două culte care au reuşit să facă 

acest lucru, sunt sigur că aşa va rămâne şi în perioada următoare. Aceste măsuri le-

am luat după ce am discutat cu mai mulţi factori de decizie şi se vede că avem deja 

rezultate. Mă uit la evoluţia zilnică a cazurilor şi dacă mă uit la o medie mobilă, 

avem un platou care se menţine de aproape o săptămână. Acelaşi lucru dacă mă uit 

şi la evoluţia zilnică a procentelor cazurilor confirmate, dar mult mai important, pe 

Bucureşti avem iarăşi o stabilizare, chiar în scădere în ultimele câteva zile. Foarte 

important - şi la Ilfov avem un platou, Timişoara scade, judeţul Timiş scade. (...) 

Vă spun aceste lucruri pentru a vă cere în continuare să aveţi răbdare. Măsurile pe 

care le-am luat dau rezultate, funcţionează", a adăugat Cîțu. 

Premierul a declarat că România va avea dozele de vaccin necesare pentru ca, până 

la finele lunii mai, în cel mai pesimist scenariu, 5 milioane de persoane să fie 

vaccinate anti-COVID. El a lansat un apel către politicieni şi reprezentanţi ai 

bisericii ca în această perioadă să se implice în accelerarea campaniei de vaccinare. 

Principalele puncte din declarația premierului Florin Cîțu, în format LIVE TEXT: 

 e foarte important să înțelegem ce avem de gând să luăm în perioada 

următoare 

 cerusem o analiză referitoare la ce se întâmplă cu traficul 

 voiam să văd o analiză în care se ia în calcul și contextul; analiza nu e gata 

 voi anunța constituirea unui comitet interministerial sub coordonarea 

premierului care să asigure de la 1 iunie revenirea la normalitate 

 este prima bornă pe care o punem pentru revenirea la normalitate 
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 fac un apel la toți politicienii, la primarii aleși, consilierii locali, cu toți să 

meargă și să facă campanie, să prezinte campania de vaccinare 

 este nevoie de implicarea Bisericii în această campanie de vaccinare, mai 

ales în mediul rural 

 la sfârșitul lunii iulie - 10 milioane de persoane vaccinate 

 avem dozele programate pentru finalul lunii iulie 

 așa cum arată lucrurile acum, ele merg în direcția corectă 

 din păcate, nr. persoanelor înregistrate astăzi este de doar 763 de mii 

 dintre acestea au fost notificate 442 de mii de persoane 

 este nevoie să ne înregistrăm pe platformă pentru că vom avea dozele de 

vaccin 

 este singura soluție ca să ajungem la normalitate, ca să trecem peste această 

perioadă 

 situația s-a stabilizat 

 mă uit la evoluția zilnică a cazurilor și am ajuns la un platou care se menține 

de aproape o săptămână 

 pe București avem o stabilizare, chiar o scădere în ultimele câteva zile 

 și la Ilfov s-a ajuns la un platou, Timișoara, județul Timiș scade, deci 

măsurile au avut efect 

 vă cer în continuare să aveți răbdare 

 măsurile pe care le-am luat funcționează, dau rezultate 

 situația nu se poate îmbunătăți fără să păstrăm ce avem acum 

 în același timp, se accelerează campania de vaccinare 

 este o presiune pe sistemul de sănătate în acest moment - putem să ajutăm 

prin respectarea măsurilor și prin vaccinare 
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 este nevoie să arătăm românilor momentul în care vom reveni la normalitate 

 1 iunie este primul pas 

 nu înseamnă o deschidere 100%, dar este primul pas și trebuie pregătit 

 în comitetul interministerial sunt implicate toate ministerele 

 mâine am o întâlnire cu asociația HORA, să vedem ce soluții găsim 

 totul depinde de cum merge campania de vaccinare 

 dacă vrem să ne întoarcem la normalitate trebuie să ne vaccinăm 

 este o condiție necesară pentru a putea trece mai departe 

 nicio altă măsură nu ne ajută să redeschidem economia 

 avem timp să pregătim redeschiderea 

 atunci când ai discuții înainte, rezultatele sunt bune - ați văzut și cu 

sărbătoarea Paștelui 

 lucrurile se discută atunci când programezi 

 aveți încredere că vom trece peste această perioadă 

 vaccinarea este singura soluție. 

Răspunsuri la întrebări 

 eu sper să fie cât mai multe măsuri de relaxare 

 aș vrea să avem o vacanță mult mai bună ca anul trecut și mult mai sigură 

 sunt sigur că și cei care sunt în industria turismului le vor respecta 

 în România nu se va aplica certificatul verde - românii vor merge în vacanță 

fără certificat verde 

 nu relaxăm măsurile - pentru 1 iunie pregătim revenirea la normalitate - cum 

va arăta această normalitate când vom avea 10 milioane - 15 milioane de 

persoane vaccinate vom vedea atunci 
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 către oamenii care protestează: să respecte legislația în vigoare 

 avem aprilie și mai, luni în care trebuie să ne vaccinăm 

 rolul comitetului va fi de a pregăti toate aceste reguli pentru a reveni la 

normalitate 

 fiecare țară își va alege propriile metode de a redeschide economia 

 am discuții permanente cu rețelele de magazine - nu a fost discutată ora (de 

închidere n.r.), mi s-a cerut doar puțin timp pentru a pregăti 

 noi am cerut de la magazine respectarea unor anumite norme - câte persoane 

intră șamd. 

 am o discuție permanentă cu retailerii 

 asociația retailerilor înțelege foarte bine situația 

 în acest moment, lucrurile rămân așa cum sunt pentru că dau rezultate 

 spitalele noi sunt singura soluție de a scăpa de infecțiile nosocomiale 

 sunt gata să ascult soluțiile și din partea HORA - ăsta este rolul acestui 

comitet 

 vom vedea cum vor funcționa - industria HORECA funcționează în 

interiorul economiei 

 după 1 iunie vorbim de revenirea la normalitate 

 e un prim pas 

 ne gândim la soluții și pentru evenimente private 

 sunt de acord să discutăm cu toată lumea 

 avem 2 luni de zile în care să ne pregătim, sunt sigur că vom găsi soluția 

pentru toți operatorii din economie 

 fiecare minister va trebui să aibă discuții pe sectorul respectiv și apoi va 

aduce soluții în comitetul interministerial. 
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O nouă tranşă de vaccin Pfizer BioNTech va ajunge luni în România, acestea 

urmând să fie livrate pe cale aeriană, pe aeroporturile din Otopeni, Cluj-Napoca şi 

Timişoara, a informat Comitetul Naţional de Coordonare a Activităţilor privind 

Vaccinarea (CNCAV) împotriva COVID-19. 

Este un nou record la terapie intensivă: sunt internaţi 1.456 de bolnavi. Ministrul 

Sănătăţii, Vlad Voiculescu, a anunţat că la ATI, numărul paturilor a ajuns la 1.620. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministerul Culturii propune patru variante pentru accesul publicului la 

evenimente și redeschiderea HoReCa / Testarea rapidă la fața locului, inclusă 

pe listă ca ultimă opțiune 

Ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu, a declarat, luni, că susține câteva propuneri, 

pe care le va înainta la grupurile de lucru interministeriale anunțate de premierul 

Florin Cîțu, care prevăd patru variante pentru accesul publicului la evenimente. 

Trei sunt posibilitățile incluse în certificatul verde digital la nivel european, plus o 

testare rapidă la fața locului, chiar înainte de eveniment. 

„Doar cei care nu pot prezenta dovada vaccinării, a unui test negativ efectuat cu 

maximum 48 de ore sau prezentarea unui document medical care să ateste 

că participantul la eveniment a trecut deja prin boală și s-a imunizat, doar aceia să 

fie testați rapid înainte de evenimentul respectiv”, a declarat ministrul Bogdan 

Gheorghiu, într-o intervenție la postul B1 Tv. 

Bogdan Gheorghiu a spus că unele state au dezvoltat deja aplicații pentru testarea 

la fața locului. 

„Dacă ne uităm în Vest, vedem că acolo s-au dezvoltat aplicații pe mobil, în 15 

minute primeai rezultatul”, a spus Ministrul Culturii. 

Ministrul Culturii spune că scopul discuțiilor între ministere este elaborarea unor 

„norme clare” care să ofere predictibilitate după 1 iunie, termenul avansat de 

premier pentru „revenirea la normalitate”. 
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„Am decis constituirea unui comitet format din reprezentanți ai tuturor 

ministerelor, a cărui sarcină să fie pregătirea revenirii la normalitate a României 

începând cu 1 iunie 2021. Această structură va funcționa sub coordonarea prim-

ministrului și va colabora cu reprezentanți ai asociațiilor și patronatelor. 1 iunie 

este prima bornă pentru revenirea treptată la normalitate după perioada pandemiei 

COVID-19, fixată în condițiile în care lucrurile încep să se stabilizeze din 

perspectiva situației epidemiologice, iar campania de vaccinare evoluează foarte 

bine, a afirmat premierul Florin Cîțu. 

Întrebat dacă certificatul verde european de vaccinare se va aplica și în România, 

Florin Cîțu a răspuns: ”În nici un caz. Fără certificat verde”. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 EXCLUSIV Românii vaccinați ar putea scăpa de restricții la restaurante, 

evenimente culturale și sportive, pe baza adeverinței verzi europene. Proiecte-

pilot pentru redeschiderea economiei discutate de sectorul privat, Ministerul 

Sănătății și Ministerul Economiei 

Mediul privat, Ministerul Sănătății și Ministerul Economiei au format un grup de 

lucru care discută posibilitatea ca românii vaccinați să scape de restricții în 

domeniile horeca, al evenimentelor, în domeniile cultural-artistice și sportive, a 

declarat pentru Economedia preşedintele Organizaţiei Patronale a Hotelurilor şi 

Restaurantelor din România (HORA), Daniel Mischie. Ministrul Sănătății, Vlad 

Voiculescu, susține proiectul, pe care îl consideră singura șansă de a reporni 

economia și de a stimula vaccinarea, potrivit informațiilor Economedia.ro. 

 Pe scurt, autoritățile și mediul privat vor ca persoanele vaccinate sau cele cu 

test Covid negativ să poată participa la evenimentele la care acum accesul 

publicului este interzis sau restricționat parțial (competiții sportive, teatru, 

cinema etc), sau să poată participa fără a le mai fi impuse restricțiile din 

acest moment (număr maxim de persoane la o masă în restaurant). 

 

 

https://www.g4media.ro/video-premierul-citu-un-comitet-interministerial-va-asigura-revenirea-la-normalitate-de-la-1-iunie-avem-un-platou-care-se-mentine-de-aproape-o-saptamana-in-ceea-ce-priveste-infectarile-pe-bucuresti.html
https://www.g4media.ro/video-premierul-citu-un-comitet-interministerial-va-asigura-revenirea-la-normalitate-de-la-1-iunie-avem-un-platou-care-se-mentine-de-aproape-o-saptamana-in-ceea-ce-priveste-infectarile-pe-bucuresti.html
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 Și Germania ia în calcul astfel de facilități pentru persoanele vaccinate. 

Ministrul german al Sănătăţii, Jens Spahn, s-a pronunţat pentru acordarea 

unor mai mari libertăţi persoanelor care s-au vaccinat împotriva COVID-19, 

după trecerea celui de-al treilea val al epidemiei. Potrivit Institutului Robert 

Koch (RKI), persoanele care au primit ambele doze nu ar mai trebui să intre 

în carantină. 

Primul pas a fost făcut vineri, 2 aprilie, când reprezentanții mediului de afaceri s-au 

întâlnit cu miniștrii Sănătății și Economiei. ”Se dorește un grup de lucru cu actorii 

privați și autorități, sub directa coordonare a premierului, cu miniștrii Sănătății și 

Economiei. La finalul acestei săptămâni, secretarul de stat Paul Ene de la 

Ministerul Economiei va coordona prima întâlnire a grupului de lucru”, spune 

Daniel Mischie. 

”Ideea e foarte simplă și corectă. Noi venim cu propuneri prin care sectoarele 

închise complet sau restricționate – restaurante, hoteluri, nunți, evenimente, teatru, 

cinema, sport – să fie deschise în formula pași mici și siguri până la deschiderea 

totală. Primul factor luat luat în considerare e sănătatea, nu putem face rabat. De 

aceea la acest grup de lucru participă ministrul Sănătății”, a spus Daniel Mischie 

pentru Economedia. 

Cum va funcționa la restaurant acest mecanism? Ar putea apărea două zone 

distincte, complet demarcate, cum erau în trecut zonele de fumători și de ne-

fumători, explică Daniel Mischie. Persoanele vaccinate sau cu test negativ de covid 

vor avea acces într-o zonă separată în care nu vom mai fi obligați să se supună 

resctricțiilor care, în acest moment, limitează la 6 numărul de persoane la o masă 

sau impun 2 metri între mese. În schimb, persoanele nevaccinate sau fără un test 

negativ vor intra în altă zonă a restaurantului, unde vor fi valabile restricțiile 

impuse de autorități. 

”Probabil că un scenariu similar va fi și la Campionatul European de fotbal, la care 

România găzduiește patru meciuri și la care vor putea intra doar persoanele 

vaccinate sau testate negativ”, a explicat Mischie. 

Cum va fi făcută dovada vaccinării? Pilonul principal va fi emiterea certificatului 

verde de către UE pe 14 mai. Va exista un QR code unic, iar autoritățile vor putea 

verifica în orice moment autenticitatea documentului, spune Daniel Mischie. 
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E vorba despre adeverința electronică verde, propusă în 17 martie de Comisia 

Europeană și care e în curs de aprobare la nivel comunitar. Adeverințele 

electronice verzi vor fi valabile în toate statele membre ale UE și ele atestă fie 

vaccinarea, fie un rezultat negativ la testul Covid, fie vindecarea de Covid. 

Autoritățile naționale din fiecare stat membru UE vor răspunde de emiterea 

adeverinței verzi. Aceasta ar putea fi eliberată, de exemplu, de spitale, de centrele 

de testare sau de autoritățile sanitare. Versiunea electronică a adeverinței verzi 

poate fi stocată pe un dispozitiv mobil – telefon, tabletă, laptop., dar cetățenii pot 

solicita și o versiune tipărită. Ambele versiuni vor avea un cod QR unic care 

conține informații esențiale, precum și un sigiliu digital, care garantează 

autenticitatea adeverinței. 

Comisia Europeană va crea un portal de acces, prin intermediul căruia toate 

semnăturile de pe adeverințe pot fi verificate în întreaga UE. Datele cu caracter 

personal codificate în adeverință nu trec prin portal, deoarece nu sunt necesare 

pentru a se verifica semnătura electronică. De asemenea, Comisia va ajuta statele 

membre să dezvolte un software pe care autoritățile îl pot utiliza ca să verifice 

codurile QR. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 Parteneriat European  FJSC- MediaSind în sprijinul angajării studenților și 

absolvenților de la jurnalism! 

 Facultatea de Jurnalism și Științele Comunicării din cadrul Universității 

București și Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind au semnat astăzi, 5 

aprilie 2021, Acordul de parteneriat în cadrul Proiectului “De la student la 

Antreprenor” – finanțat de Uniunea Europeană prin programul Operațional 

Capital Uman 2014-2020. Documentul a fost semnat de decanul Facultății de 

Jurnalism și Științele Comunicării, Antonio Momoc și de președintele Sindicatului 

Român al Jurnaliștilor MediaSind, Cristi Godinac.  
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Proiectul își propune să asigure, în contextul dificil al pandemiei, studenților la 

licență și master ai  FJSC-UB posibilitatea de a cunoaște cerințele pieței muncii, o 

capacitate crescută a acestora de a se adapta la cerințele angajatorilor, posibilitatea 

studenților de a fi îndrumați în direcția unei bune inserții pe piața muncii și, nu în 

ultimul rând, creșterea nivelului de informare și dezvoltare de cunoștințe pentru 

întreaga comunitate academică. 

Obiectul Acordului de parteneriat îl reprezintă desfășurarea de acțiuni și 

evenimente cu rol în generarea de cunoștințe și dezvoltarea de competențe 

profesionale, în vederea derulării unor activități profesionale și educaționale de 

interes reciproc. 

Decanul Universității, conf. univ. dr. Antonio Momoc, a subliniat imprtanța 

proiectului și al parteneriatului CU MediaSind: “Viziunea Facultății de 

Jurnalism și Științele Comunicării este promovarea prin educație și cercetare 

a valorilor democrației liberale, a statului de drept și a respectării drepturilor 

omului și ale cetățeanului, prin protejarea drepturilor fundamentale 

constituționale la exprimare liberă și la informare corectă. Profesionalizarea 

presei, independența editorială, respectul față de interesul public, etica 

profesională în comunicarea publică, în PR și publicitate, reprezintă 

principiile academice și instrumentele formării prin care încurajăm o cultura 

politică a participării și implicării democratice. În contextul amenințărilor la 

adresa democrației liberale, a infodemiei, a dezinformării pe rețele sociale și 

tentativelor de manipulare ale publicului, rolul jurnaliștilor profesioniști este 

unul strategic pentru apărarea interesului public, al modelării opiniei publice 

și al promovării valorilor democrației contemporane. Protejarea drepturilor 

jurnaliștilor este unul esențial în democrația contemporană. Acordul nostru 

cu MediaSind exprimă angajamentul nostru pentru un jurnalism de calitate și 

pentru o presă independentă.” 

Președintele SRJ MediaSind, Cristi Godinac, a promis că organizația pe care o 

conduce se va implica activ prin profesioniștii pe care îi are în principalele instituții 

publice și private din mass-media, membrii în Filialele MediaSind AGERPRES, 

MediaSind TVR, MediaSind Radio România și MediaSind Freelanceri, să 

sprijine integrarea studenților și absolvenților de la specializarea jurnalism și 

comunicare pe piața media.  
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Totodată, prin organizațiile internaționale la care este afiliat prin Federația 

Cultură și Mass-Media FAIR-MediaSind, Federația Europeană a 

Jurnaliștilor și Federația Internațională a Jurnaliștilor, MediaSind va organiza 

schimburi de experiență cu profesioniștii de la instituțiile de prestigiu din mass-

media: “Studenții și absolvenții FSJC vor învăța de la profesioniștii MediaSind 

că viitorii angajați au și drepturi, nu numai obligații, vor învăța despre 

importanța negocierii colective a drepturilor din piața muncii, a clauzei de 

conștiință a jurnalistului, dar și despre drepturile financiare care trebuie să 

fie asigurate de către orice angajator din mass-media.” – a afirmat Cristi 

Godinac. 

Reprezentanții celor două  entități au anunțat că în scurt timp, de Ziua Mondială a 

Libertății Presei, împreună cu Agenția Națională de Presă AGERPRES și cu 

principalele universități din țară partenere, vor reinția Proiectul ReStart pentru 

un jurnalism de calitate, proiect suspendat din cauza pandemiei. 

(Sursa: Departament Comunicare MediaSin) 

 

 Ministerul Educaţiei: Un număr însemnat de grădiniţe vor funcţiona şi pe 

perioada vacanţei de primăvară 

Un "număr însemnat" de grădiniţe vor funcţiona şi pe perioada vacanţei de 

primăvară cu avizul direcţiilor de sănătate publică, informează Ministerul 

Educaţiei într-un comunicat remis luni presei. 

 

"Ministerul Educaţiei a creat cadrul legal pentru ca grădiniţele să poată organiza 

activităţi cu copiii şi în perioada vacanţei de primăvară. Astfel, un număr însemnat 

de grădiniţe din sistemul de educaţie vor funcţiona şi pe perioada vacanţei de 

primăvară, cu avizul direcţiilor de sănătate publică. Numărul acestora este diferit 

de la o săptămână la alta în funcţie de solicitări şi de capacitatea grădiniţelor de a 

asigura resursa umană", afirmă Ministerul Educaţiei. 

 

Astfel, în perioada 5-9 aprilie vor funcţiona la nivelul ţării 691 de grădiniţe, în 

perioada 12-16 aprilie - 1.154 de grădiniţe, 19-23 aprilie - 1.123. 
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De asemenea, în perioada 26-29 aprilie vor funcţiona 554.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Educației: Testele rapide antigen distribuite în școli au fost un 

insucces major. În opt săptămâni de școală, au fost folosite mai puțin de 2%. 

Testele rămase, peste un milion, pot fi redirecționate pentru testarea adulților. 

Sorin Cîmpeanu, ministrul Educației, a transmis pe Facebook că numai 2% din 

totalul testelor rapide antigen disponibile în școli au fost folosite, în perioada 8 

februarie – 2 aprilie, în care majoritatea elevilor au mers în format fizic la școală. 

Ministrul pune ”insuccesul major” pe seama a două cauze: lipsa personalului 

medical care să administreze testele și faptul că ”părinții le consideră a fi invazive, 

traumatizante pentru copii, mai ales pentru cei de vârstă mică”. Cîmpeanu 

consideră că soluția rămâne utilizarea testelor neinvazive și redirecționarea testelor 

rămase nefolosite în școli pentru testarea adulților. 

”Ministerul Educației va putea propune, la finalul lunii mai – începutul lunii iunie, 

reluarea cursurilor cu prezență fizică pentru toate școlile (fără scenarii 

diferențiate!)”, a mai scris ministrul, care condiționează redeschiderea școlilor de: 

 Respectarea regulilor de protecție sanitară în școli. Aceste reguli se respectă 

mai riguros în școli decât în cele mai multe locații (purtare mască de 

protecție, respectare reguli de igiena, distanțare adecvată, aerisire spații); 

 Susținerea continuării campaniei de vaccinare a personalului din învățământ. 

În acest moment, personalul din învățământ este cea mai numeroasă 

categorie socio-profesională din perspectiva numărului de persoane 

vaccinate – echivalent deja cu aproape 50% din totalul celor 350.000 de 

angajați din sistemul național de învățământ. 

 Testele non-invazive să fie disponibile în școli în data de 4 mai, la revenirea 

din vacanță/reluarea cursurilor conform scenariilor verde/galben/roșu pentru 

toți elevii (cu excepția claselor terminale care vor reveni la școală în data de 

10 mai); 
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 Confirmarea ipotezei specialiștilor epidemiologi cu privire la trendul 

descendent al ratei de infectare în luna mai. 

Vineri, când elevii au intrat în vacanța de sărbători, Ministerul Educației a transmis 

că în ultimele săptămâni s-a constat o tendință de scădere a numărului infectărilor 

în școli, atât în cazul elevilor, cât și a personalului angajat în școli. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Ministerul Apărării susține că nu mai are arhivă de restituit CNSAS: Toate 

documentele care privesc fosta securitate din arhiva MApN au fost predate, 

cu excepţia celor a căror dezvăluire ar putea aduce atingere securităţii 

naţionale 

Ministerul Apărării Naţionale precizează că, în anul 2006, toate documentele care 

privesc fosta securitate din arhiva MApN au fost predate Consiliului Naţional 

pentru Studierea Arhivelor Securităţii (CNSAS), cu excepţia celor a căror 

dezvăluire ar putea aduce atingere securităţii naţionale, în conformitate cu 

prevederile Hotărârii CSAT nr. 60/2006, potrivit unui comunicat de presă, transmis 

luni. Ministerul Apărării răspunde astfel cererii a trei cercetători CNSAS de 

predare a întregii arhive. 

MApN afirmă că, pe 22 februarie, ministrul apărării Nicolae Ciucă şi specialişti 

din instituţie au avut o întrevedere cu o delegaţie a Colegiului CNSAS, condusă de 

preşedintele Constantin Buchet. 

„În urma discuţiilor, la nivelul MApN se derulează în prezent etapele procedurale 

de constituire a unei comisii paritare mixte MApN-CNSAS, în conformitate OUG 

24/2008 privind accesul la propriul dosar şi deconspirarea Securităţii. Această 

comisie, formată din specialişti ai celor două instituţii, urmează să stabilească un 

grafic de consultare şi analiză a documentelor a căror dezvăluire ar putea aduce 

atingere securităţii naţionale şi vor decide cu privire la caracterul şi destinaţia 

acestor documente, în conformitate cu prevederile art. 2 al Hotărârii CSAT nr. 

60/2006 şi prevederilor OUG 24/2008”, precizează MApN. 

 

https://www.biziday.ro/ministerul-educatiei-in-ziua-in-care-elevii-au-luat-vacanta-sunt-cu-130-de-elevi-si-343-angajati-din-invatamant-infectati-mai-putin-decat-erau-la-finalul-saptamanii-trecute-constatam-o-tendinta-de/
https://www.biziday.ro/ministerul-educatiei-in-ziua-in-care-elevii-au-luat-vacanta-sunt-cu-130-de-elevi-si-343-angajati-din-invatamant-infectati-mai-putin-decat-erau-la-finalul-saptamanii-trecute-constatam-o-tendinta-de/
https://www.biziday.ro/ministerul-educatiei-in-ziua-in-care-elevii-au-luat-vacanta-sunt-cu-130-de-elevi-si-343-angajati-din-invatamant-infectati-mai-putin-decat-erau-la-finalul-saptamanii-trecute-constatam-o-tendinta-de/
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MApN susține că documentele din arhiva fostei Securităţi care au fost primite în 

custodie de MApN după luna ianuarie a anului 1990 au fost predate, în anul 2006, 

cu excepţiile prevăzute de cadrul legislativ, în baza HG nr.731/07.06.2006 privind 

preluarea în gestiune de către Consiliul Naţional pentru Studierea Arhivelor 

Securităţii a arhivei deţinute anterior de fostele organe de securitate, a Hotărârii 

Consiliului Suprem de Apărare a Ţării nr. 60/17.04.2006, a Hotărârii Consiliului 

Suprem de Apărare a Ţării nr.130/28.08.2006 şi a Protocolului încheiat între 

Ministerul Apărării Naţionale şi Consiliul Naţional pentru Studierea Arhivelor 

Securităţii. 

Trei cercetători CNSAS, Mihai Demetriade, Mădălin Hodor și Andrei Ursu, fiul 

disidentului Gheorghe Ursu, i-au cerut, sâmbătă, ministrului Apărării, Nicolae 

Ciucă, o „decizie urgentă” de restituire a tuturor documentelor aparținând fostei 

Securități, acuzând o lipsă de voință a MApN în a restitui in integrum arhivele 

„capturate în contextul Revoluției române”. 

„Faptul că M.Ap.N. a trimis, selectiv și parcimonios, anumite fonduri arhivistice 

către C.N.S.A.S. de-a lungul timpului, domnule ministru, nu modifică natura lipsei 

de voință în restituirea in integrum a arhivelor capturate în contextul Revoluției 

române”, susțin cei trei în scrisoarea deschisă adresată ministrului Nicolae Ciucă, 

publicată sâmbătă. 

Semnatarii scrisorii speră ca ministrul Apărării să înțeleagă „gravitatea acestei 

situații”, în sens contrar devenind „complice cu răul”. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 OFICIAL Companiile din China vor fi excluse de la licitațiile pentru 

infrastructură. Ordonanța, publicată în Monitorul Oficial 

Ordonanța de urgență prin care statul interzice accesul companiilor din China la 

licitațiile publice pentru proiecte de infrastructură din România a fost publicată în 

Monitorul Oficial. Legislația se referă doar la licitațiile viitoare, cele în curs 

nefiind afectate. 

https://www.g4media.ro/trei-cercetatori-cnsas-cer-ministrului-apararii-o-decizie-urgenta-de-restituire-a-tuturor-documentelor-apartinand-fostei-securitati-mapn-a-trimis-selectiv-si-parcimonios-anumite-f.html
https://www.g4media.ro/trei-cercetatori-cnsas-cer-ministrului-apararii-o-decizie-urgenta-de-restituire-a-tuturor-documentelor-apartinand-fostei-securitati-mapn-a-trimis-selectiv-si-parcimonios-anumite-f.html
https://www.g4media.ro/trei-cercetatori-cnsas-cer-ministrului-apararii-o-decizie-urgenta-de-restituire-a-tuturor-documentelor-apartinand-fostei-securitati-mapn-a-trimis-selectiv-si-parcimonios-anumite-f.html
https://www.g4media.ro/trei-cercetatori-cnsas-cer-ministrului-apararii-o-decizie-urgenta-de-restituire-a-tuturor-documentelor-apartinand-fostei-securitati-mapn-a-trimis-selectiv-si-parcimonios-anumite-f.html
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Executivul adoptase un memorandum în acest sens în ianuarie după cum a anunțat 

atunci G4Media, dar procesul a fost întârziat de faptul că fostul șef al ANAP s-a 

opus inițiativei, motiv pentru care a și fost înlocuit. 

Ordonanța stabilește că la licitații vor putea participa doar operatori economici 

dintr-un stat membru al Uniunii Europene, al Spațiului Economic European (SEE), 

din țări terțe care au semnat și ratificat Acordul privind Achizițiile Publice (AAP), 

din țări terțe care se află în proces de aderare la Uniunea Europeană sau din țări 

terțe care nu au semnat AAP, dar care sunt semnatare ale altor acorduri 

internaționale prin care UE este obligată să acorde accesul liber la piață în 

domeniul achizițiilor publice și în cadrul domeniului de aplicare. UE a încheiat un 

acord privind achizițiile publice cu 19 state terțe, printre care SUA, Canada, 

Australia, Japonia, Israel și Moldova, dar China nu este parte semnatară. 

Așadar, China nu se regăsește în niciuna dintre aceste categorii, drept urmare nu va 

putea participa la licitațiile din țara noastră. 

În termen de 30 de zile de la intrarea în vigoare a ordonanței de urgență, prin ordin 

comun al ministrului economiei, antreprenoriatului și turismului și al președintelui 

Agenției Naționale pentru Achiziții Publice, va fi aprobată lista țărilor care se 

încadrează în categoriile care vor fi acceptate să participe la licitațiile publice. 

Guvernul arată că unul din motivele pentru care ia această decizie este că în ultimii 

ani „s-a constatat o creștere a numărului de ofertanți din spațiul extracomunitar la 

procedurile de achiziții publice, care oferă garanții reduse cu privire la respectarea 

unor cerințe, cum ar fi: standardele de calitate certificate, standardele de mediu și 

dezvoltare durabilă, cerințe legate de condiții de muncă și protecție socială, politici 

concurențiale”. 

„În acest sens, participarea operatorilor din statele terțe extracomunitare la 

procedurile de achiziții publice, în special în domeniul transporturilor, precum și în 

alte domenii strategice, cu impact asupra dezvoltării economice și sociale durabile 

a țării, poate periclita decisiv marile investiții publice din România”, arată 

ordonanța de urgență. 

https://www.g4media.ro/exclusiv-companiile-din-china-excluse-de-la-licitatiile-pentru-autostrazi-si-cai-ferate-guvernul-a-adoptat-un-memorandum-propus-de-ministrul-catalin-drula-surse.html
https://www.g4media.ro/surse-seful-agentiei-achizitiilor-publice-inlocuit-de-premierul-citu-dupa-ce-s-a-opus-eliminarii-firmelor-chinezesti-de-la-marile-licitatii-pentru-infrastructura.html
https://www.g4media.ro/surse-seful-agentiei-achizitiilor-publice-inlocuit-de-premierul-citu-dupa-ce-s-a-opus-eliminarii-firmelor-chinezesti-de-la-marile-licitatii-pentru-infrastructura.html
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Executivul apreciază că investiții în valoare de aproximativ 20 de miliarde de euro 

doar din domeniul transporturilor pot fi grav afectate de întârzierea intrării în 

vigoare a prevederilor acestei ordonanțe. 

Ordonanța de urgență mai poate fi atacată în prezent la Curtea Constituțională de 

către Avocatul Poporului Renate Weber. Ea va merge de asemenea în Parlament, 

unde legea de adoptare a ordonanței poate veni cu modificări. 

Cele mai importante licitaţii unde concurează în prezent şi firme din China sunt A1 

Sibiu – Piteşti, Drumul Expres Craiova – Piteşti A0 Bucureşti Nord, Magistrala 

M6 – prima secţiune spre Otopeni şi achiziţia de trenuri electrice noi la ARF 

(Autoritatea pentru Reformă Feroviară). 

Centura Zalău, singurul șantier chinezesc din România 

În prezent, există o singură lucrare de infrastructură gestionată de o companie 

chinezească. Este vorba de centura Zalău, al cărei constructor este compania 

Sinohydro care vroia să modernizeze şi Centura Bucureşti. Autorizaţia de 

Construire a fost semnată vineri, 26 martie 2021. 

Compania a câştigat contractul în 2020 pentru o valoare de 185 de milioane lei. În 

acest contract, componenta financiară a avut un punctaj de 60 de puncte, iar oferta 

tehnică 40 de puncte. Proiectul include cinci viaducte şi două poduri. Varianta 

Zalău are o lungime de 5,5 kilometri şi asigură legătura între DN 1 F (Cluj Napoca 

– Zalău – Satu Mare) şi Drumul Judeţean 191 C, termenul de execuţie fiind de 24 

de luni cu 7 ani termen de garanţie. 

Compania din China va asigura managementul pe şantier şi utilajele specializate, 

în timp ce forţa de muncă vine din plan local. De asemenea, şi unele utilaje vor fi 

închiriate din ţară. Şi pe şantierele Autostrăzii A 0 Bucureşti Sud, unde lucrează un 

antreprenor din Turcia, forţa de muncă şi utilajele sunt asigurate prin firme din 

ţară. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 

https://economedia.ro/primul-santier-chinezesc-din-romania-incep-lucrarile-pentru-centura-zalau-prima-sosea-cu-constructor-din-china.html#.YGtQNOgzZPZ
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 Vești uriașe pentru acești români: Își pot continua tratamentul în 

străinătate pe banii statului 

Potrivit unui proiect de ordine pus recent în discuție la Ministerul Sănătății, toți 

pacienții care au nevoie de intervenţii suplimentare pentru afecţiuni ce nu pot fi 

tratate în ţară își vor putea continua tratamentul în străinătate pe cheltuiala statului. 

Top of Form 

Practic, proiectul amintit, care vine să modifice și să completeze Ordinul 

ministrului sănătății nr. 50/2004, va da posibilitatea acestor pacienți care și-au 

început tratamentul în străinătate în baza formularelor emise de casele de asigurări 

de sănătate sau cu finanțare din bugetul MS să îl continue acolo, costurile fiindu-le 

decontate de către stat, prin MS. În prezent, continuarea tratamentului în străinătate 

poate fi aprobată de către comisia de specialitate teritorială doar pentru 

pacienții aflați la tratament acolo în baza formularelor emise de casele de asigurări 

de sănătate și care necesită intervenții suplimentare de urgență pentru afecțiunile 

menționate. 

Bottom of Form 

De exemplu, conform noii reglementări, aici s-ar încadra cazurile pacienților cu 

arsuri grave, care, de cele mai multe ori, suferă de arsuri pe o suprafață extinsă a 

corpului, care au fost transferați în stare critică în străinătate și care au nevoie de 

tratamente de recuperare medicală acolo, dat fiind faptul că în România nu există 

centre specializate pentru tratarea sau recuperarea celor care au suferit arsuri foarte 

grave. 

De asemenea, prin același proiect, se propune ca adulții care suferă de afecțiuni 

foarte grave să poată fi însoțiți, în funcție de natura și gravitatea bolii, de o 

persoană pentru care statul va asigura cheltuielile de cazare și transport. 

În acest context, se prevede concret ca inclusiv pacienții adulți cu afecțiuni foarte 

grave, precum cei orbi sau imobilizați, să poată merge cu însoțitor la tratament în 

străinătate. Aceștia vor avea totuși nevoie să obțină aprobare în acest sens de la 

comisia de specialitate teritorială. Însoțirea minorilor cu vârsta cuprinsă între 0 și 

18 ani rămâne, ca și până acum, obligatorie. 

http://e-consultare.gov.ro/w/proiectul-de-ordin-pentru-modificarea-si-completarea-ordinului-ministrului-sanatatii-nr-50-2004-privind-metodologia-de-trimitere-a-unor-categorii-de-bolnavi-pentru-tratament-in-strainatate/
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Astfel, conform reglementării propuse, statul va suporta, din bugetul MS, în limita 

acestuia, și va transmite sumele aferente direcției de sănătate publică prin care s-a 

întocmit documentația bolnavului pentru acoperirea costurilor cu: 

 tratamentul de tip medico-chirurgical, intervențional și radioterapic; 

 tratamentul de recuperare medico-chirurgicală specific pacienților cu arsuri 

grave, precum și pentru dispozitivele medicale necesare procesului de 

recuperare, până la încheierea perioadei necesare vindecării, conform 

aprecierii medicului specialist; 

 controalele medicale periodice, la solicitarea clinicii din străinătate, pentru 

pacienții care au beneficiat de finanțarea tratamentelor din bugetul MS; 

 spitalizarea pacientului, precum și a însoțitorului, dacă pacientul are vârsta 

cuprinsă între 0 și 18 ani; 

 transportul și cazarea în unități recomandate de către clinicile din străinătate, 

pentru pacienții care efectuează tratament în străinătate în regim ambulatoriu 

sau spitalizare de zi, dar și pentru aparținătorul acestora, dacă pacientul are 

vârsta cuprinsă între 0 și 18 ani, în limita a 50 euro/zi/persoană; precum și 

 transportul și cazarea, în unități de cazare agreate de clinica sau spitalul din 

străinătate, pentru însoțitorii pacienților adulți dependenți de prezența 

acestora, în limita a 50 euro/zi/persoană, dacă motivarea necesității 

însoțitorului este aprobată. 

Atenție! Proiectul de ordin nu se aplică acum. Acesta are nevoie de semnătura 

ministrului sănătății și de publicarea în Monitorul Oficial pentru a intra în 

vigoare, notează avocatnet.ro 

(Sursa: avocat.net) 

 

 Portalul ANAF oferă posibilitatea înregistrării electronice în sistemul One 

Stop Shop - OSS 

Portalul www.anaf.ro oferă posibilitatea înregistrării electronice în sistemul One 

Stop Shop – OSS (Regim special de TVA), potrivit unui comunicat de presă al 

https://www.avocatnet.ro/articol_57617/Proiect-To%C8%9Bi-pacien%C8%9Bii-grav-bolnavi-i%C8%99i-vor-putea-continua-in-anumite-condi%C8%9Bii-tratamentul-in-str%C4%83in%C4%83tate-pe-cheltuiala-statului.html?fbclid=IwAR2Wu836coGlJIm237tIAsA5_OyLhzb03enHTI-NVe4JFOwuM7g8Ivh2A_A
https://www.anaf.ro/anaf/internet/ANAF/acasa/!ut/p/a1/hc6xDoIwEAbgZ2Ho2jtRCHHDhUocxEXoYkpSCgZbUiq8vtU4OCjedn--y3_AoQSuxdQp4TqjRf_ceXxhKxazMAlzZAViEe32pyg7ImYbDyoP8Mek-O_-DHyRYPwGCxU5cNWb-vVulep6nSjgVjbSSkvv1setc8O4JUhwnmcqtGioNQS_-daMDsoPBsOtxGvUT4c0CB5h5prT/dl5/d5/L2dBISEvZ0FBIS9nQSEh/
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instituției. Astfel, având în vedere directiva pachetului TVA privind comerțul 

electronic, de la data de 1 iulie 2021 întregul sistem OSS va deveni operațional. 

 

Asta va facilita companiilor declararea electronică și plata taxei pe valoarea 

adăugată (TVA) aferentă anumitor categorii de bunuri și servicii B2C (Business-

to-Consumer). 

 

“Utilizarea sistemului este opțională, simplificarea constând în faptul că sistemul 

oferă oportunitatea ca respectivele companii să nu se mai înregistreze și să declare 

TVA în fiecare dintre statele membre UE în care datorează TVA, dar să 

beneficieze de servicii electronice pentru îndeplinirea acestor obligații prin 

intermediul Statului Membru de Identificare”, spune ANAF. 

 

Scopul dezvoltării acestei scheme, conform documentului, este de reducere a 

poverii administrative pentru mediul de afaceri prin simplificarea procedurii de 

declarare si plată a TVA (B2C), facilitării comerțului transfrontalier și combaterii 

fraudei TVA. 

 

Conceptul de administrare fiscală implementat de la 1 ianuarie 2015 prin schema 

Mini One Stop Shop este extins prin One Stop Shop și va acoperi trei scheme 

speciale puse la dispoziția contribuabililor: 

 

1. Schema non-UE pentru furnizarea de servicii electronice, de telecomunicaţii, de 

radiodifuziune sau televiziune de către persoane impozabile nestabilite în UE va fi 

extinsă pentru toate tipurile de servicii transfrontaliere către consumatori finali din 

UE (B2C); 

 

2. Schema UE pentru furnizarea intracomunitară de servicii electronice, de 

telecomunicaţii, de radiodifuziune sau televiziune va fi extinsă pentru toate tipurile 

de servicii intracomunitare business-to-consumer (de la persoana impozabilă către 

consumatori finali), pentru livrări de bunuri interne prin intermediul interfețelor 

electronice și pentru vânzări intracomunitare de bunuri, la distanță; 

 

3. Schemă nouă de import pentru vânzările la distanță de bunuri importate din state 

și teritorii terțe către consumatori din UE până la valoarea de 150 euro.  
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Modificarea față de sistemul actual de import vizează faptul că vânzătorul va 

colecta TVA la vânzarea către consumatorii UE și va declara și plăti TVA către 

statul membru de identificare din cadrul OSS. Aceste bunuri vor beneficia de 

scutire de TVA la import, facilitându-se interfața cu sistemul vamal. 

 

În practică, spune Fiscul, o persoană impozabilă care este înregistrată în regimul 

special de TVA OSS într-un stat membru UE (statul membru de identificare) va 

transmite electronic declarații de TVA OSS în care sunt detaliate livrările care pot 

fi declarate în sistemul respectiv OSS împreună cu TVA datorată. 

 

• Declarația TVA este transmisă trimestrial în schema UE și schema non-UE și 

lunar în schema de import. Aceste declarații de TVA OSS sunt apoi transmise de 

către statul membru de identificare către statele membre de consum 

corespunzătoare printr-o rețea de comunicații securizată. Ulterior, statul membru 

de identificare efectuează si transferul catre statul membru de consum a platii TVA 

cuvenite, incasata de la contribuabil. 

 

• Declarația de TVA OSS nu înlocuiește declarația de TVA pe care o persoană 

impozabilă trebuie să o depună în temeiul obligațiilor sale interne de TVA. 

 

Ghidul One Stop Shop Guide to the VAT One Stop Shop, care oferă informații 

aferente înregistrării, declarării și plății TVA este disponibil în limba engleză pe 

site-ul Comisiei Europene. 

 

În perioada imediat următoare documentul va fi disponibil și în limba română, 

conform ANAF. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 INS: Veniturile totale medii lunare au fost de 5.384 lei pe gospodărie în T4, 

iar cheltuielile au reprezentat 86% 

https://ec.europa.eu/taxation_customs/business/vat/ressources_en.
https://ec.europa.eu/taxation_customs/business/vat/ressources_en.
https://ec.europa.eu/taxation_customs/business/vat/ressources_en.
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Veniturile totale medii lunare pe gospodărie au fost în trimestrul IV din 2020, în 

termeni nominali, de 5.384 lei pe gospodărie, în timp ce pe persoană au totalizat 

2.099 lei, potrivit datelor publicate marţi de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

În perioada analizată, cheltuielile totale ale populaţiei au fost, în medie, de 4.627 

lei lunar pe gospodărie sau 1.804 lei pe persoană şi au reprezentat 86% din nivelul 

veniturilor totale, potrivit agerpres.ro. 

Conform datelor INS, veniturile băneşti au fost în medie de 4.997 lei lunar pe 

gospodărie (1.949 lei pe persoană), iar veniturile în natură de 387 lei lunar pe 

gospodărie (151 lei pe persoană). Salariile şi celelalte venituri asociate lor au 

format cea mai importantă sursă de venituri (68,3% din veniturile totale ale 

gospodăriilor). 

Potrivit datelor INS, la formarea veniturilor totale ale gospodăriilor au contribuit, 

de asemenea, veniturile din prestaţii sociale (19,1%), veniturile în natură (7,2%), în 

principal, contravaloarea consumului de produse agroalimentare din resurse proprii 

(6,2%), veniturile din activităţi neagricole independente (1,7%), veniturile din 

agricultură (1,6%), precum şi cele din proprietate şi vânzarea de active din 

patrimoniul gospodăriei (0,9%). 

Instituţia menţionează că mediul de rezidenţă influenţează diferenţele de nivel şi, 

mai ales, de structură între veniturile gospodăriilor dintre mediul urban şi mediul 

rural. 

În ceea ce priveşte cheltuielile totale, principalele destinaţii ale cheltuielilor 

efectuate de gospodării sunt consumul de bunuri alimentare, nealimentare, servicii 

şi transferurile către administraţia publică şi privată şi către bugetele asigurărilor 

sociale, sub forma impozitelor, contribuţiilor, cotizaţiilor, precum şi acoperirea 

unor nevoi legate de producţia gospodăriei (hrana animalelor şi păsărilor, plata 

muncii pentru producţia gospodăriei, produse pentru însămânţat, servicii veterinare 

etc.). 

Cheltuielile pentru investiţii destinate pentru cumpărarea sau construcţia de 

locuinţe, cumpărarea de terenuri şi echipament necesar producţiei gospodăriei, 

cumpărarea de acţiuni etc. deţin o pondere mică în cheltuielile totale ale 

gospodăriilor populaţiei (doar 0,4%). 
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INS precizează că mediul de rezidenţă determină unele particularităţi în ceea ce 

priveşte mărimea şi structura cheltuielilor totale de consum. 

Conform clasificării standard pe destinaţii a cheltuielilor de consum (COICOP), 

produsele alimentare şi băuturile nealcoolice au deţinut, în trimestrul IV 2020, în 

medie, 33,7% din consumul gospodăriilor. 

(Sursa: INS) 

 

 INS: Rata şomajului în formă ajustată sezonier a crescut la 5,7%, în 

februarie 

Rata şomajului în formă ajustată sezonier a crescut în februarie cu 0,1 puncte 

procentuale, la 5,7%, de la 5,6% în luna precedentă, potrivit datelor Institutului 

Naţional de Statistică publicate marţi. 

Rata şomajului la femei a fost cu 0,2 puncte procentuale mai mare decât la bărbaţi, 

valorile respective fiind 5,8% în cazul persoanelor de sex feminin şi 5,6% în cazul 

celor de sex masculin, potrivit agerpres.ro. 

Numărul şomerilor (în vârstă de 15-74 ani) estimat pentru luna februarie a anului 

2021 a fost de 478.000 persoane, în creştere faţă de luna precedentă (474.000 

persoane). 

Pentru persoanele adulte (25-74 ani), rata şomajului a fost estimată la 4,6% pentru 

luna februarie 2021 (4,7% în cazul bărbaţilor şi 4,5% în cel al femeilor). Numărul 

şomerilor în vârstă de 25-74 ani reprezenta 75,8% din numărul total al şomerilor 

estimat pentru luna februarie 2021. 

"Începând cu anul 2021 metodologia Anchetei forţei de muncă în gospodării (sursa 

primară a datelor din acest comunicat) a fost revizuită pentru a răspunde cerinţelor 

noilor regulamente europene intrate în vigoare începând cu 1 ianuarie 2021. Aceste 

modificări generează un impact sesizabil asupra estimaţiilor - în special asupra 

numărului populaţiei ocupate (şi implicit asupra numărului populaţiei active - care 

este numitorul indicatorului "rata şomajului"). Din acest motiv datele provizorii 

publicate pentru lunile ianuarie - februarie 2021 nu sunt comparabile cu cele 

publicate pentru perioadele anterioare", precizează INS. 
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(Sursa: INS) 

 

 Schimbări fiscale în comerțul online de la 1 iulie. Finanțele transpun 

directiva europeană - proiect 

Cei care vând prin intermediul platformelor privind comerțul electronic vor fi 

responsabili pentru plata TVA atunci când facilitează vânzări de bunuri din partea 

unor furnizori non-UE până la un plafon de 150 euro, potrivit unui proiect care 

transpune pachetul e-commerce realizat de Ministerul Finanțelor. De asemenea, se 

elimină plafonul de 10 euro până la care clienții puteau să importe colete 

comandate online din afara UE fără să plătească TVA în România. 

Proiect transpunere directiva comert online de la 1 iulie (click pentru a deschide) 

Printre altele, se clarifică definiția vânzării de bunuri la distanță, astfel încât să 

reiasă faptul că se aplică și atunci când bunurile sunt transportate sau expediate în 

contul furnizorului, inclusiv atunci când furnizorul intervine în mod indirect în 

transportul sau expedierea bunurilor. 

 

Ale noutăți, conform notei de fundamentare, se referă la: 

 

• Desemnarea interfețelor electronice cum sunt o piață online, o platformă, un 

portal sau alte mijloace similare, care facilitează vânzarea la distanță de bunuri 

importate din teritorii terțe sau țări terțe în loturi cu o valoare intrinsecă de 

maximum 150 euro, precum și livrarea de bunuri în Comunitate de către o 

persoană impozabilă nestabilită în Comunitate către o persoană neimpozabilă, 

drept persoane impozabile care au primit și au livrat ele însele bunurile respective; 

 

• Modificarea locului livrării în cazul vânzărilor intracomunitare de bunuri la 

distanță, în sensul că acesta va fi considerat locul în care se află bunurile în 

momentul în care se încheie expedierea sau transportul bunurilor către client; 

 

• Introducerea de prevederi referitoare la locul livrării în cazul vânzărilor la 

distanță de bunuri importate din teritorii terțe sau țări terțe, respectiv: 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-04-5-24713505-0-proiect-transpunere-directiva-comert-online-1-iulie.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-04-5-24713505-0-proiect-transpunere-directiva-comert-online-1-iulie.pdf
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- atunci când bunurile sunt importate într-un alt stat membru decât cel în care se 

încheie transportul bunurilor către client, locul este considerat a fi unde se află 

bunurile în momentul în care se încheie transportul acestora către client; 

- atunci când bunurile sunt importate în statul membru în care se încheie 

transportul bunurilor către client, locul este considerat a fi statul membru respectiv, 

cu condiția ca TVA pentru aceste bunuri să fie declarată în cadrul regimului special 

de import; 

 

• Atribuirea transportului bunurilor pentru livrarea efectuată de interfața 

electronică, în situația în care se consideră că interfața este persoana impozabilă 

care a primit și a livrat bunuri din punct de vedere al TVA; 

 

• Stabilirea locului livrării în statul de stabilire a furnizorului pentru vânzările 

intracomunitare de bunuri la distanță efectuate de persoane impozabile stabilite în 

Comunitate, dar nu în statul membru de consum, până la depășirea plafonului de 

10.000 de euro/an (plafon care include vânzările intracomunitare de bunuri la 

distanță, și prestările de servicii de telecomunicații, radiodifuziune şi televiziune și 

serviciile furnizate pe cale electronică); 

 

• Introducerea unei reguli noi potrivit căreia exigibilitatea TVA intervine în 

momentul în care plata a fost acceptată, aplicabilă în cazul în care interfețele 

electronice sunt considerate persoane impozabile care facilitează vânzarea de 

bunuri la distanță; 

 

• Introducerea unei scutiri de TVA pentru livrarea către interfață, atunci când 

aceasta este considerată persoană impozabilă care facilitează livrarea de bunuri în 

Comunitate de la o persoană impozabilă nestabilită în Comunitate către o persoană 

neimpozabilă; 

• Introducerea unei scutiri de TVA pentru importul de bunuri, aplicabilă numai 

atunci când se folosește regimul special de import, și când, cel târziu în momentul 

prezentării declarației de import, codul individual de înregistrare în scopuri de 

TVA pentru aplicarea regimului special, al furnizorului sau al intermediarului care 

acționează în contul său, a fost furnizat biroului vamal competent din statul 

membru de import; 
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• Extinderea regimului special pentru servicii electronice, de telecomunicații, de 

radiodifuziune și de televiziune prestate de persoane impozabile nestabilite în UE 

către persoane neimpozabile din UE și pentru alte prestări de servicii (regimul non-

UE); 

 

• Extinderea regimului special pentru servicii electronice, de telecomunicații, de 

radiodifuziune și de televiziune prestate de persoane impozabile stabilite în 

Comunitate, dar nu în statul membru de consum, pentru vânzări intracomunitare de 

bunuri la distanță, pentru livrările de bunuri interne efectuate de interfețele 

electronice care facilitează aceste livrări și pentru alte prestări de servicii (regimul 

UE); 

 

• Modificarea perioadei de declarare și plată a TVA în cadrul regimului UE și 

regimului non-UE, noul termen fiind până la sfârșitul următoarei luni de după 

încheierea fiecărui trimestru calendaristic; 

 

• Modificarea modalității de efectuare a modificărilor declarației speciale de TVA 

în cadrul tuturor regimurilor speciale, în sensul că modificările se vor include într-o 

declarație ulterioară în termen de trei ani de la data la care trebuia depusă declarația 

inițială; 

 

• Adaptarea conținutului declarației de TVA utilizate în regimurile UE și non-UE 

astfel încât aceasta să reflecte și informațiile privind vânzările intracomunitare de 

bunuri la distanță; 

 

• Eliminarea obligației persoanelor impozabile care aplică regimul UE de a emite 

facturi pentru vânzările intracomunitare de bunuri la distanță; 

 

• Introducerea obligației pentru interfețele electronice care facilitează vânzarea de 

bunuri la distanță și prestări de servicii de ține registre de evidență a operațiunilor 

efectuate, în format electronic. Registrele trebuie păstrate pentru o perioadă de zece 

ani de la sfârșitul anului în care s-a efectuat operațiunea; 
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• Introducerea regimului special pentru vânzarea la distanță de bunuri importate din 

teritorii terțe sau țări terțe, în loturi cu o valoare intrinsecă de maximum 150 euro, 

cu excepția bunurilor accizabile, deoarece accizele fac parte din baza de impozitare 

a TVA la import; 

 

În vederea aplicării regimului de import, persoanele impozabile nestabilite în 

Comunitate și care nu provin dintr-o țară terță cu care Uniunea Europeană a 

încheiat un acord de asistență reciprocă, vor trebui să-și desemneze un intermediar 

stabilit în Comunitate ca persoană obligată la plata TVA care va îndeplini 

obligațiile prevăzute în cadrul regimului special de import în numele și în contul 

persoanei impozabile. 

 

Principalele caracteristici ale regimului de import: 

 

• Exigibilitatea TVA în cazul vânzărilor la distanță de bunuri importate va 

interveni la data acceptării plății; 

• Introducerea unui registru de identificare a persoanelor care aplică regimul de 

import care va conține numerele speciale de înregistrare în scopuri de TVA 

atribuite persoanelor impozabile care aplică regimul de import, precum și numerele 

individuale de înregistrare atribuite intermediarilor în scopul aplicării regimului de 

import; 

 

• Menționarea situațiilor în care persoana impozabilă, respectiv intermediarul vor fi 

excluși din registrul de identificare al persoanelor care aplică regimul de import; 

 

• Perioada fiscală pentru declararea și plata TVA va fi luna calendaristică; 

 

• Declarația specială de TVA se va depune până la sfârșitul următoarei luni de 

după încheierea perioadei fiscale acoperite de declarație; 

• Persoanele impozabile care utilizează regimul de import vor trebui să țină registre 

ale operațiunilor reglementate de acest regim special. Intermediarii vor ține câte un 

registru pentru fiecare persoană impozabilă pe care o reprezintă; 
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• Registrele de evidență a operațiunilor în regimul de import se vor păstra pe o 

perioadă de 10 ani de la încheierea anului în care s-a efectuat operațiunile. 

 

• Introducerea unui mecanism special pentru declararea și plata TVA la import 

aplicabil atunci când nu se utilizează regimul de import; 

 

Principalele caracteristici ale mecanismului special: 

 

• Va putea fi aplicat de persoana care prezintă bunurile în vamă în contul persoanei 

căreia îi sunt destinate acestea pe teritoriul Comunității, pe baza autorizației emise 

de autoritatea vamală competentă și sub rezerva constituirii unei garanții, în cazul 

acelor bunuri pentru care expedierea sau transportul se încheie în România; 

• Persoana care prezintă bunurile în vamă trebuie să depună la autoritatea vamală 

competentă, o declarație specială de TVA și să plătească TVA încasată până cel 

târziu în a șaisprezecea zi a lunii următoare lunii calendaristice de raportare; 

• Persoanele care utilizează mecanismul special trebuie să țină registre ale 

operațiunilor, care se pun la dispoziţie electronic autorităților fiscale sau vamale și 

se păstrează pe o perioadă de 10 ani. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Competiție pentru startup-uri în creștere: Premii de 250.000 euro 

Se caută startup-uri IT din România și Republica Moldova pentru a participa în 

competiția EIT Digital Challenge.  Cele mai bune firme vor câștiga premii în 

valoare totală de 250.000 de euro și oportunitate de dezvoltare internațională. 

EIT Digital, organizația europeană de inovare digitală și educație antreprenorială, a 

lansat apelul pentru înscrieri în competiția sa pentru startup-uri din acest an. Astfel, 

20 de companii vor avea ocazia să țină un pitch și să participe la sesiuni de match-

making cu investitori și corporații. 
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Cele mai bune 3 startup-uri vor beneficia de suport pentru scalare internațională, în 

valoare de 50.000 euro. Marele câștigător al competiției va primi și o finanțare de 

100.000 de euro în numerar.  

În plus, toți cei câștigătorii vor avea acces la rețeaua EIT Digital, cu peste 200 de 

parteneri, și vor beneficia de vizibilitate la nivel internațional, prin intermediul 

canalelor EIT Digital. 

Termenul limită pentru depunerea aplicațiilor este 10 mai, 2021, iar finala 

competiției va avea loc în toamnă. 

Cine se poate înscrie în competiție 

În competiție pot pariticpa antreprenori din UE și țările asociate în programul de 

fonduri europene Horizon 2020 (inclusiv Republica Moldova). Startup-urile 

trebuie să fie în stadiu de creștere și să dezvolte produse și servicii tehnologice. 

Mai exact, competiția are 5 categorii: Digital Industry, Digital Cities, Digital 

Wellbeing, Digital Tech sau Digital Finance. 

De asemenea, startup-urile înscrise trebuie să aibă o vechime de cel mult 10 ani și 

să fie în etapa de creștere, pregătite pentru scalare internațională. Asta înseamnă că 

pot demonstra venituri minime de 300.000 de euro în anul 2020 sau în anul 2021 

(până la data înscrierii în competiției), sau să fi primit finanțări în valoare totală de 

cel puțin 2 milioane de euro. 

Toți cei 20 de finaliști vor primi câte 1.000 de euro pentru a-și acoperi costurile 

deplasării, pentru finala competiției. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Alexandru Bologan - numit secretar de stat la Ministerul Cercetării, 

Inovării şi Digitalizării 

Alexandru Bologan a fost numit în funcţia de secretar de stat la Ministerul 

Cercetării, Inovării şi Digitalizării printr-o decizie a prim-ministrului Florin Cîţu. 

 

Decizia a fost publicată luni în Monitorul Oficial.  

https://www.eitdigital.eu/challenge/
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(Sursa: Agerpres) 

 

 

 Sorin Costreie, consilier guvernamental, despre finanțarea studenților în 

străinătate: Avem programe gen prima casă, de ce nu am avea și prima 

universitate? / Exodul creierelor n-ar trebui să ne sperie mai mult decât 

impostura masivă de „acasă” 

Consilierul guvernamental Sorin Costreie a declarat pentru Edupedu.ro despre 

dezbaterile pe marginea propunerii colegei sale de Cancelarie Mara Mareș (ca 

tinerii români să primească subvenții de la stat pentru studiile din străinătate pe 

care să nu le mai returneze dacă rămân în țară) că dacă „avem programe gen prima 

casă, de ce nu am avea și prima universitate?”, iar „exodul creierelor n-ar trebui să 

ne sperie mai mult decât impostura masivă de acasă”. 

Mai jos, punctul de vedere integral al lui Sorin Costreie, pentru Edupedu.ro: 

„Observ că în spațiul public s-a creat recent o situație regretabilă în care s-au 

polarizat opiniile în fie e bine să încurajăm tinerii noștri să studieze la universități 

din „afară”, fie e bine să ne focalizăm „înăuntru” doar pe dezvoltarea unor 

universități românești de calitate. Din punctul meu de vedere aici vorba de o falsă 

dilemă, lucrurile netrebuind să fie puse dihotomic în structura lui „fie așa, fie 

altfel”. Situația e complementară și trebuie să vedem că avem nevoie să dezvoltăm 

ambele componente, mai ales că ele sunt interconectate. 

Dacă vrem un învățământ superior de calitate, atunci universitățile noastre trebuie 

bine conectate la celelalte universități din Europa și, în genere, cu cele din „afară”. 

Dar conectarea înseamnă tocmai o mai bună circulație a ideilor și specialiștilor 

care le susțin, o conectare ce duce la proiecte comune și la o mai sănătoasă 

dezvoltare instituțională. Sunt surprins să văd că se mai gândește astăzi în tușe atât 

de groase, în această logică dihotomică, în contextul în care spiritul construcției 

europene este exact cel de a șterge granițele și obstacolele dintre noi. Ca să avem 

universități ce promovează un învățământ de calitate, cu siguranță că vom avea 

nevoie să integrăm în ele și specialiști care au studiat în afară. 

https://www.edupedu.ro/guvernul-ar-putea-finanta-studiile-pentru-tinerii-care-vor-sa-invete-in-strainatate-absolventii-care-se-intorc-in-tara-nu-ar-mai-fi-nevoiti-sa-returneze-banii/
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Invers, sigur, avem parte de acest exod al creierelor, însă nu cred că ar trebui să ne 

sperie mai mult decât impostura masivă de „acasă”, impostură academică care 

cumva îl și hrănește. Nu rezolvi lucrurile în țară limitând posibilitățile unor tineri 

meritorii să studieze în afara ei, ci creând premisele de a avea învățământ de 

calitate și aici. 

Dar un învățământ modern și performant nu este doar un învățământ de calitate, 

este și unul inclusiv, care oferă șansă mai mari celor dezavantajați, celor care nu au 

resurse materiale să studieze, dar vor și pot să o facă din punct de vedere al 

resurselor mentale. Și aici ajungem iar la problema burselor, atât interne, cât și 

externe, atât sociale, cât și de performanță. 

Am tot auzit că marele avantaj al societății comuniste a fost că a oferit șansa de a 

face o facultate unor tineri care altfel ar fi rămas cel mult la stadiul de liceu. Sigur, 

cumva așa a fost, dar cu ce costuri? Universitățile au fost rupte și fărâmițate, 

controlate politic și cenzurate și decuplate de la mersul firesc al științei. Ne-am 

trezit atunci că „oameni ai muncii”, care doar munceau și nu gândeau și care aveau 

”origini sănătoase”, au fost făcuți profesori și academicieni, iar profesori și 

intelectuali remarcabili au fost trimiși să sape la canal sau să putrezească prin 

închisori. 

Incluziunea se poate rezolva și într-o manieră liberală, așa cum se întâmplă de 

exemplu în Marea Britanie sau Canada, unde, deși avem taxe de studiu foarte mari, 

studenții pot să facă împrumuturi masive de studiu, fără dobândă și cu scadență 

foarte mare, prin care pot să studieze chiar dacă posibilitățile lor materiale sunt 

insuficiente. E nevoie doar de performanță și competiție, dar și de o anumită 

echitate, de a oferi șanse tuturor. Avem programe gen prima casă, de ce nu am 

avea și prima universitate? 

Avem astăzi parte de inițiativa rețelelor de universități europene, universități 

numite și universități ale viitorului. Zece universități din România au șansa să 

participe în acest exercițiu major de reconstrucție academică a Europei. Ținta este 

de a crea universități integrate din rețele de universități din Europa, universități 

care vor avea programe de studii și campusuri comune. Mai exact, atunci de 

exemplu, a fi student la Cluj, înseamnă să fi student și la Oxford și la Stockholm, 

să ai profesori și colegi și de acolo. Dacă acest pariu universitar al Europei cu ea 
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însăși va ține, atunci astfel de dezbateri dâmbovițene vor deveni oricum desuete, 

căci vom avea universități așa cum trebuie să fie cunoașterea și educația, fără 

frontiere și fără limitări, de calitate și inclusivă.” 

 (Sursa: edupedu.ro) 

 

 Corina Crețu susține că România mai are de cheltuit 300 de milioane de 

euro, fonduri europene destinate ocupării forței de muncă în rândul tinerilor: 

Există bani atât pentru cei care se întorc în România după studiile realizate în 

străinătate, cât și pentru cei care studiază în țară 

Europarlamentarul Corina Crețu (Pro România, grupul S&D) susține că 

„divizarea” studenților, prin inițiativa Guvernului de a oferi sprijin financiar celor 

care studiază în străinătate, este „inutilă și contraproductivă”, deoarece există 

fonduri europene, puse la dispoziție până în 2023, pentru proiecte care urmăresc 

integrarea tinerilor pe piața muncii. 

„Există bani pentru toți tinerii români: atât pentru cei care se întorc în România 

după studiile realizate în străinătate, cât și pentru cei care studiază în țară. Avem 

bani la Bruxelles pe care îi putem cheltui până în 2023 pentru proiecte care privesc 

inserarea tinerilor pe piața muncii (indiferent în ce țară au studiat), dar din acești 

bani România a cheltuit abia 2% în șapte ani”, a declarat Corina Crețu, luni, 

referindu-se la intenția Guvernului de a oferi sprijin financiar studenților care-și 

urmează studiile în străinătate și care „i-a nemulțumit pe o parte din cei care 

studiază în țară”. 

Potrivit Corinei Crețu, Comisia Juncker, din care a făcut parte, fiind comisar 

european pentru politică regională, a accelerat implementarea programului 

Inițiativa privind ocuparea forței de muncă în rândul tinerilor, prin suplimentarea 

prefinanțării acordate statelor membre cu aproape 1 miliard EUR. 

„Prin această inițiativă, România mai are la dispoziție, până în 2023, aproape 300 

milioane EUR. Din păcate, în șapte ani s-a reușit cheltuirea a mai puțin de 6 

milioane EUR (2% din acești bani)”, susține europarlamentarul, într-o postare pe 

Facebook. 
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Corina Crețu afirmă că raportul Comisiei Europene privind Garanția pentru tineret 

arată că României mai are de rezolvat mai multe probleme, „mai ales în ceea ce 

privește parteneriatele cu angajatorii, monitorizarea în timp a măsurilor luate, 

precum și urmărirea atentă a atingerii indicatorilor necesari”. 

„Cu alte cuvinte, nu s-a lucrat suficient la îmbunătățirea capacității de angajare”, 

spune europarlamentarul. 

Același raport – pentru anul 2020 – indică faptul că procentul de tineri care nu 

urmează o formă de învățământ, de formare sau nu sunt pe piața muncii se situează 

la 14,5% – unul dintre cele mai ridicate procente din UE, mai susține Corina Crețu. 

Europarlamentarul S&D declară că va urmări modul în care evoluează acest 

subiect. 

„Totul depinde de modul în care Guvernul României va înțelege să folosească cele 

300 milioane EUR pe care încă le avem la dispoziție”, a spus Corina Crețu. 

https://cdn.g4media.ro/wp-content/uploads/2021/04/169369426_1794676767375339_975871177519296711_n.jpg
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Proiectul guvernului de a sprijini financiar tinerii care vor să studieze în străinătate 

și care n-ar fi nevoiți să returneze banii dacă se întorc să lucreze în România este 

criticat de trei organizații ale elevilor și studenților. Alianța Națională a 

Organizațiilor Studențești din România (ANOSR), Consiliul Național al Elevilor 

(CNE) și Consiliul Tineretului din România (TR) afirmă că este vorba despre o 

“aparentă soluție| (…) falsă și nefundamentată”. 

“Indiferent de ce scop ar viza măsura, soluția nu este aceasta. Dacă dorința este de 

a sprijini tinerii care studiază în străinătate, o soluție ar fi consolidarea sistemului 

existent de burse de studii. Dacă intenția este de a diminua fenomenul de 

braindrain, creșterea atractivității României nu se realizează prin condiționarea 

iertării de o datorie pentru tinerii care se întorc în România.Dacă măsura urmărește 

creșterea internaționalizării învățământului superior și asigurarea experienței și 

perspectivei europene a studenților, ar trebui urmărite promovarea mobilităților, 

inclusiv prin granturi suplimentare, și finanțarea internaționalizării învățământului 

românesc” comentează organizațiile. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Românii caută locuri de muncă, dar oferta este limitată. Doar 12.500 de 

posturi sunt disponibile pentru cei 470.000 de șomeri 

După un an de pandemie, românii își caută locuri de muncă, dar oferta este relativ 

limitată. Potrivit Agenției Naționale de Ocupare a Forței de Muncă, la sfârșitul 

lunii martie erau peste 12.000 de locuri de muncă disponibile în țară și alte 1000 

disponibile în Europa pentru lucrători din România. Oferta este restrânsă ținând 

cont că la începutul anului erau peste 470.000 de șomeri.   

La finalul primului trimestru al acestui an, datele oficiale arată că peste 12.500 de 

locuri de muncă sunt disponibile. Dintre acestea doar 1.067 sunt pentru persoane 

cu studii superioare. Cei mai căutați sunt medicii, inginerii, programatorii, dar și 

consilierii în administrație publică. 

Pentru cei cu studii liceale sau postliceale există peste 3.700 de oferte de 

job. Majoritatea posturilor sunt pentru lucrători comerciali, vânzători, dar și pentru 

asistenți medicali, în contextul pandemiei. 

https://www.g4media.ro/trei-organizatii-ale-elevilor-si-studentilor-critica-proiectul-guvernului-de-a-i-sprijini-financiar-pe-cei-care-vor-sa-studieze-in-strainatate-o-solutie-falsa-si-nefundamentata.html
https://www.g4media.ro/trei-organizatii-ale-elevilor-si-studentilor-critica-proiectul-guvernului-de-a-i-sprijini-financiar-pe-cei-care-vor-sa-studieze-in-strainatate-o-solutie-falsa-si-nefundamentata.html
https://www.g4media.ro/trei-organizatii-ale-elevilor-si-studentilor-critica-proiectul-guvernului-de-a-i-sprijini-financiar-pe-cei-care-vor-sa-studieze-in-strainatate-o-solutie-falsa-si-nefundamentata.html
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Sunt căutați, de asemenea, peste 4.200 de lucrători cu studii profesionale, în special 

în domeniul confecțiilor, dar și în construcții. 

Cele mai multe locuri de muncă disponibile sunt însă pentru lucrătorii necalificați, 

respectiv peste 6.000 de oferte de angajare. 

Cei care ar prefera un job în afara țării, trebuie să știe că oferta este și mai limitată, 

cel puțin prin intermediul reţelei EURES România. Astfel din cele peste 1000 de 

posturi disponibile, 900 sunt în Spania, pentru lucrători în agricultură. 

Locurile de muncă disponibile sunt însă prea puține pentru cei peste 470.000 de 

șomeri înregistrați la începutul acestui an. 

În primele trei luni ale acestui an au fost aproape 2 milioane de aplicări pentru un 

job nou. Este o creștere a acestora cu aproximativ 24% față de anul trecut, potrivit 

celor de la Best Jobs. 

Ca tabloul să fie complet trebuie menționat și că anul acesta au fost radiate peste 

9.500 de firme, datele statistice indică însă că situația era similară și în primul 

trimestru al anului trecut, când pandemia încă nu își făcuse resimțite efectele în 

România. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Protestele și criza atrag atenția asupra NEET, tineri fără job și fără școală. 

Ce sunt și ce fac 

Protestele de săptămâna aceasta au adus în atenție o categorie statistică de tineri. 

Este vorba despre așa-numita clasă NEET. NEET este un acronim apărut în anii 

80, în Marea Britanie, și înseamnă tineri cu vârsta cuprinsă între 15 și 24 de ani 

care nu lucrează și nu sunt incluși în niciun program educațional, nici în școală, 

nici într-o altă formă de pregătire profesională. 

Unii analiștii români au remarcat că o parte din tinerii aflați la proteste sunt NEET. 

Desigur, nu există informații clare despre câți dintre manifestanți sunt din categoria 

NEET, dar presupunerea este plauzibilă. 
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Care este problema NEET? Tema tinerilor fără job și fără școală a atras atenția 

instituțiilor internaționale după criza economică din 2008. O parte din statele lumii 

au descoperit categoria de tineri NEET, au început să analizeze situația din punct 

de vedere numeric și să caute cauzele care au dus la accentuarea fenomenului. 

Astfel, o analiză a Organizației pentru Cooperare și Dezvoltare Economică 

(OECD) arată că după criza economică din anul 2008 statele europene cu cel mai 

mare număr de NEET erau Grecia, Italia și Spania, state în care recesiunea s-a 

simțit puternic. 

La nivel european, după depășirea crizei economice, situația tinerilor fără loc de 

muncă și care nu se află în nicio formă educațională s-a schimbat. România a urcat, 

din păcate, într-un clasament al statelor cu cei mai mulți NEET. De exemplu, 

România se află pe locul trei într-un clasament al tinerilor aflați în risc de sărăcie, 

cu un procentaj de 35%. La nivel mondial, Turcia, Chile sau Mexic sunt state 

afectate de acest fenomen. 

Toate studiile arată că o cauză a fenomenului NEET este nivelul redus de 

școlarizare. Este o concluzie de bun simț economic, dar, din păcate, România are o 

rată înaltă a abandonului școlar, ceea ce înseamnă că are și o sursă generoasă de 

tineri care se pot afla în afara pieței muncii și a sistemului educațional. 

Ca o consecință, pentru tinerii NEET riscul de sărăcie și cel de excluziune socială 

sunt mult mai mari decât în cazul celor cu educație terțiară, adică studii 

universitare. Dar, chiar și absolvenții de universități au șanse diferite de angajare. 

De exemplu, în Islanda, Elveția sau Olanda mai mult de jumătate din studenți își 

găsesc un loc de muncă, în timp ce în Grecia, Ungaria sau Italia doar unul din 20 

de absolvenți se angajează. 

Problema este că mulți NEET nici nu caută de lucru. De fapt, problema tinerilor 

fără loc de muncă și fără să fie incluși într-o instituție de învățământ sau de 

pregătire profesională este una structurală. Ea există de mai multe decenii pe plan 

mondial, dar la fiecare criză se acutizează. 
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Dincolo de tema socială, problema NEET este și una economică. Un studiu OECD 

arată că un procentaj crescut al NEET duce și la pierderi economice manifestate, pe 

de o parte, prin plățile sociale efectuate de stat și, pe de altă parte, prin faptul că 

există un potențial productiv care nu este atins. Analiza arată că statele cu mulți 

NEET, precum Turcia sau Grecia, au pierderi de 3,4% din PIB și respectiv 2% din 

PIB. Norvegia, Suedia sau Danemarca, statele cu cele mai mici rate ale NEET, au 

și cele mai reduse pierderi în economie din această cauză, sub 0,5% din PIB. 

Studiile arată că NEET sunt o categorie eterogenă. Unii tineri caută un loc de 

muncă pentru că au abandonat școala, în timp ce unele femei au deja obligații de 

îngrijire a membrilor familiei. 

Analizele arată că tinerii fără job și fără școală au un nivel mai redus de încredere 

decât ceilalți cetățeni și sunt puțin interesați de politică. Posibile soluții? Unele 

state oferă subvenții pentru a-i pregăti profesional pe tineri, altele oferă credite 

fiscale. De asemenea, există salarii speciale pentru ucenici, mai mici decât cele pe 

economie. Statele luptă pentru reducerea NEET. Crizele anulează, însă, o bună 

parte din eforturile statelor. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Solicitarile protestatarilor din alte tari versus ale celor din Romania. 

Manifestantii romani nu vor masca si vaccin, iar francezii cer redeschiderea 

teatrelor 

Majoritatea tarilor din lume au impus diverse restrictii in lupta cu pandemia de 

COVID-19. Unele au fost mai lejere, cum ar fi inchiderea magazinelor mai 

devreme, sau interzicerea circulatiei pe timpul noptii, iar altele au fost foarte dure, 

cum ar fi instaurarea unui lockdown national. Oamenii s-au aratat nemultumiti, 

astfel ca au izbucnit proteste in multe tari, inclusiv in Romania. 

 

Ziare.com va propune o comparatie intre cererile protestatarilor din alte tari versus 

ale celor din Romania. 
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Protestele din Romania 

Un nou val de restrictii a fost introdus in Romania din 28 martie. Acestea au vizat 

inchiderea magazinelor de la ora 18.00, inchiderea salilor de fitness, dar si 

limitarea circulatiei de la ora 20.00. Masurile se aplica fie vinerea, sambata si 

duminica, fie zilnic, in functie de rata de incidenta la mia de locuitori din fiecare 

localitate. 

Romanii au protestat zilnic de la introducerea masurilor, in cea mai mare parte a 

oraselor tarii, iar cele mai violente manifestatii au fost in Bucuresti, in noaptea de 

29 spre 30 martie. 18 protestatari au fost retinuti sambata, 3 aprilie, iar 14 dintre ei 

au fost arestati preventiv pentru 30 de zile duminica, 4 aprilie. 

 

In noaptea cu pricina au fost raniti 12 jandarmi, au fost distruse trei statii de 

autobuz si au fost sparte mai multe tonomate din zona Unirii. Pagubele sunt 

estimate la 32.000 de euro. Au fost date 650 de amenzi, care depasesc 400.000 de 

lei, si au fost dechise opt dosare penale pentru distrugere. 

 

Intrebati ce ii nemultumeste, anumiti oameni au avut raspunsuri clare, dar altii au 

parut ca nici ei nu stiu de ce protesteaza. 

 

Raspunsurile au vizat situatia copiilor care invata in sistem online si nu se duc fizic 

la scoala, inchiderea magazinelor de la ora 18.00 si limitarea circulatiei de la ora 

20.00 in anumite zile, in localitatile cu rata de incidenta peste patru la mia de 

locuitori. 

 

Totusi, multe alte mesaje au fost confuze si s-au legat de probleme care, in 

realitate, nu exista. "Libertate", "Luptam pentru libertatea tarii", "Ne luam tara 

inapoi", "Nu mai stati in case", "Oprim nebunia", "Protest fata de restriciile 

aberante", au fost cateva dintre mesajele vehiculate in mediul online, in special de 

membrii partidului AUR, care au avut un rol in organizarea protestelor, dupa cum 

s-a dovedit ulterior. 

 

Mesajele de pe pancardele protestatarilor au fost si mai confuze: 

 "Stop vaccinarii fortate" 

https://ziare.com/social/locuitori/
https://ziare.com/social/proteste-pandemie/proteste-bucuresti-violenta-arest-preventiv-1671402
https://ziare.com/politica/stiri-politice/momente-aur-sfidat-guvern-contra-masuri-1671205
https://ziare.com/politica/stiri-politice/momente-aur-sfidat-guvern-contra-masuri-1671205
https://ziare.com/social/proteste-pandemie/pancarda-protest-amuzant-scoala-1670731
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 "Jos dictatura medicala" 

 "Inteligenta nu e la guvernanti" 

 "Tradatori impostori PNL-USR-UDMR. Ne-ati falimentat tara, ne ucideti 

copiii!. Desteapta-te romane!" 

In plus, oamenii au adus cruci, au printat insemne comuniste taiate cu o linie rosie, 

au ars mastile, iar un barbat a venit imbracat in costum de superman. 

Un caz iesit din comun a fost protestul din Bacau, cand oamenii s-au adunat in fata 

Spitalului Judetean, unde au strigat ca medicii sunt "asasini", "hoti" si ca pacientii 

"intra pe picioare si ies in sicriu". 

 

Protestele din Marea Britanie 

Marea Britanie a intrat in cel de-al treilea lockdown national in 4 ianuarie 2021. 

Oamenii puteau sa paraseasca casa doar pentru lucruri absolut necesare, cum ar fi 

mersul la cumparaturi, la serviciu, voluntariatul, sau necesitatea asistentei 

medicale. Scolile au trecut in sistem online, iar toate magazinele neesentiale si 

salile de sport au fost inchise. 

 

Nu au existat manifestatii masive la inceput, dar oamenii au inceput sa isi piarda 

rabdarea in martie. Mai exact, in 20 martie, mii de oameni au protestat in Londra 

fata de lockdown, fiind facute si 33 de arestari. Autoritatile au sustinut ca protestul 

este ilegal atata timp cat tara este in carantina. Au existat si violente in Hyde Park, 

unde oamenii au inceput sa arunce cu sticle in politisti, potrivit BBC. 

Practic, cerinta oamenilor a fost ridicarea carantinei. Au participat la proteste cu 

pancarde care transmiteau mesaje precum "Freedom over fear", sau "Lockdown is 

depression, loneliness, homeless, bankruptcy, domestic abuse, suicide". 

Protestele din Belgia 

Belgia a adoptat o serie de restrictii noi in martie 2021. Astfel, oamenii nu au mai 

avut voie sa isi viziteze prietenii si familia, avand voie sa ia contact doar cu 

persoanele cu care locuiesc.  

https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/udmr/
https://www.bbc.com/news/uk-56469687
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Totusi, cei care locuiesc singuri au voie sa se vada cu doua persoane, iar intalnirile 

in afara casei au devenit limitate la grupuri de patru persoane. 

 

In plus, masca este obligatorie in toate spatiile publice interioare si exterioare, iar 

circulatia pe timpul noptii este restrictionata intre orele 22.00 si 06.00, singurele 

exceptii fiind urgentele medicale. 

 

Toate barurile, restaurantele si cafenelele au ramas inchise, magazinele non-stop 

trebuie sa inchida la 22.00, iar cele care vand bauturi alcoolice la 20.00. 

 

Mersul fizic, la serviciu, este permis doar in cazurile in care telemunca nu este 

posibila. Scolile functioneaza in regim online, cu exceptia gradinitelor. Toate salile 

de sport sunt inchise, cu exceptia piscinelor. Totusi, muzeele au ramas deschise. 

 

Au ramas deschise si magazinele neesentiale, dar saloanele de coafura au ramas 

inchise. 

In urma anuntului, sute de manifestanti s-au adunat in 28 martie, in parcul Boverie, 

din Liege, pentru a protesta fata de noile masuri adoptate de guvern. Acestia au 

declarat ca au iesit ca sa apere democratia, ca vor ca cetatenii sa fie in prim-plan si 

ca isi doresc sa participe la luarea deciziilor. Ulterior, politicienii belgieni au fost 

chemati la manifestatie pentru a discuta cu cetatenii, potrivit brusselstimes.com. 

Protestele din Germania 

Proteste violente au avut loc in Germania la jumatatea lunii martie 2021, cand 

guvernantii au anuntat ca masurile restrictive se vor prelungi pana la sfarsitul lunii 

respective. 

 

Prelungirea restrictiilor i-a nemultumit pe cetateni, in conditiile in care 

restaurantele, barurile si salile de sport erau inchise inca de la inceputul lunii 

noiembrie. In plus, un nou lockdown a fost instaurat in 16 decembrie, care a fost 

prelungit de cinci ori, ultimul termen anuntat fiind 18 aprilie. 

 

Mii de protestatari au iesit in strada, in mai multe orase din Germania, fiind 

nemultumiti de prelungirea restrictiilor.  

https://www.brusselstimes.com/brussels/163410/dozens-of-young-people-party-on-train-to-brussels-investigation-opened-louvain-la-neuve-social-distance-sncb-ottignies/
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Au existat si momente de violenta, cand atat politisti, cat si reprezentanti ai presei, 

au fost raniti. Fortele de ordine au folosit spray lacrimogen si bastoane pentru a 

opri oamenii care incercau sa treaca de barierele fortelor de ordine, 

potrivit dw.com. 

 

O mare parte a oamenilor a fost formata din membrii miscarii Querdenken, 

cunoscuta pentru activistii de dreapta si adeptii teoriilor conspiratiei, care nu cred 

in existenta virusului si care se opun vaccinarii. 

 

De exemplu, in orasul Dresda, au fost raniti 12 politisti, au fost inregistrate 47 de 

fapte penale, printre care violenta fata de fortele de ordine si detinerea armelor. 

 

In orasul Stuttgart au participat la manifestatie circa 750 de persoane, majoritatea 

fara sa poarte masti sau sa pastreze distantarea sociala. Motto-ul lor a fost "Enough 

is enough". 

Protestele din Franta 

Franta a intrat in cel de-al treilea lockdown in martie, astfel ca toate magazinele 

neesentiale au fost inchise, iar oamenii se pot deplasa la mai mult de zece kilometri 

de casa doar cu un motiv bun. In plus, presedintele Emmanuel Macron a anuntat, in 

urma cu patru zile, ca scolile vor trece din nou in regim online, sustinand ca 

situatia este "delicata", ca luna aprilie este una "cruciala" si ca, daca nu actioneaza 

acum, "situatia o sa scape de sub control", potrivit BBC. 

 

In plus, s-a prelungit si interdictia de circulatie pe timpul noptii, care incepe de la 

ora 19.00. 

 

Francezii au protestat in luna martie, dar manifestatiile au vizat pierderile 

financiare din sectorul cultural. Protestatarii au ocupat zeci de teatre, cerand ca 

institutiile de cultura sa fie redeschise. In plus, doresc beneficii extinse pentru 

artistii care nu mai lucreaza de luni de zile, dar si abrogarea unei reforme 

nepopulare a somajului. 

 

 

https://www.dw.com/en/germany-protests-against-coronavirus-restrictions-leave-12-dresden-officers-injured/a-56866499
https://ziare.com/emmanuel-macron/
https://www.bbc.com/news/world-europe-56597319
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Oamenii sustin ca este mai periculos sa mearga cu metroul decat sa participe la o 

piesa de teatru, potrivit voanews.com. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Leul a scazut luni la 4,9161 unitati pentru un euro 

Banca Nationala a Romaniei a anuntat, luni, pe 5 aprilie, un curs de referinta de 

4,9161 lei pentru un euro, in crestere cu 0,11% fata de nivelul de 4,9106 lei pentru 

un euro consemnat vineri. Dolarul a urcat cu 0,45%, la 4,1871 lei pe unitate. 

 

Vineri, BNR a anuntat un curs de referinta de 4,9106 lei pentru un euro, in scadere 

cu 0,02% fata de nivelul de 4,9117 lei pentru un euro consemnat joi. Dolarul a 

coborat cu 0,36%, la 4,1684 lei pe unitate. 

 

Cursul mediu al BNR pentru euro aferent lunii martie 2021 a fost de 4,8878 lei pe 

unitate. 

 

Dolarul american, cotat indirect in piata romaneasca prin raportare la paritatea 

euro/dolar, a urcat cu 0,45%, la 4,1871 lei pe unitate, de la nivelul 4,1684 lei pe 

unitate consemnat vineri. 

 

Pe 23 martie 2020, dolarul a atins un maxim istoric, de 4,5316 lei/dolar. 

 

Lira sterlina a crescut cu 0,63%, la 5,8021 lei pe unitate, fata de nivelul de 5,7656 

lei pe unitate inregistrat vineri. 

 

Francul elvetian a avansat cu 0,20%, la 4,4393 lei pe unitate, comparativ cu nivelul 

atins vineri, de 4,4304 lei pe unitate. 

 

Aurul a fost cotat la 232,3158 lei pentru un gram, in urcare fata de pretul inregistrat 

vineri, de 231,7812 lei. 

(Sursa: zf.ro) 

https://www.voanews.com/covid-19-pandemic/swelling-covid-19-protest-movement-takes-over-french-theaters
https://ziare.com/bnr/
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 România, pe primele locuri la hidrogen în UE, cu investiţii potenţiale de 775 

de milioane de euro 

România ar putea atrage investiţii de 775 de milioane de euro pe termen lung în 

unităţi de electroliză a hidrogenului cu o capacitate de 1.500 MW, fiind al patrulea 

stat european în ceea ce priveşte potenţialul în acest domeniu. Datele sunt estimări 

ale Hydrogen Europe, asociaţie cu sediul în Bruxelles care reprezintă la nivel euro-

pean peste 260 de companii de profil. 

„Dezvoltarea tehnologiilor pe bază de hidrogen trebuie susţinută prin investiţii în 

cercetare“, spune însă Alexandru Bădescu, head of on-site account management, 

cluster South East Europe, Linde Gaz România. 

Pe primul loc ca potenţial se află Olanda, stat care şi-a anunţat oficial începutul 

tranziţiei de la gaz spre partea de hidrogen, urmată de Spania şi apoi de Germania. 

Deşi datele prezentate de Hydrogen Europe nu cuprind şi proiectele specifice din 

România, pe plan local au apărut deja iniţative în acest domeniu, Hidroelectrica 

sau Chimcomplex fiind doar câteva dintre firmele care au hidrogenul pe listă. 

Potrivit specialiştilor din domeniul energiei, România are mai multe atuuri în ceea 

ce priveşte producţia de hidrogen, mai ales cel verde. Potenţialul enorm în energia 

regenerabilă, dar şi producţia locală de gaz, a doua cea mai mare la nivel european, 

alături de cei circa 50.000 de kilometri de conducte sunt aşii din mâneca României 

în domeniul hidrogenului, spun specialiştii. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Semnal de alarmă: România e în plină tranziţie energetică cu una dintre cele 

mai slabe reţele de energie din Europa ca durată a întreruperilor şi 

contorizare smart 

Eduardo Nieto, director general al EDP Renewables România: Ca urmare a 

constrângerilor ridicate de situaţia actuală a infrastructurii, dezvoltările noastre vor 

fi direcţionate în zone mai puţin aglomerate ale reţelei naţionale.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 aprilie 2021 49 

 

Chiar şi aşa ne aşteptăm la o accelerare a investiţiilor din partea Transelectrica, 

lucru care va aduce un plus de flexibilitate în sistem. Mai departe, tarifele mari de 

conectare la reţea şi costul mare al dezechilibreleor reprezintă alte probleme. 

În timp ce investitorii deja fac cozi la Transelectrica sau la operatorii de distribuţie 

pentru a monta eoliene sau proiecte solare, reţelele de energie sunt o vulnerabilitate 

semnificativă a sistemului  

Dacă investiţiile nu sunt accelerate, acest val de proiecte, cu caracter variabil, nu va 

face decât să pună o presiune şi mai mare pe un sistem deja depăşit. 

Datele de la Banca Mondială arată că anul trecut consumatorii din România au 

avut de suportat peste 3 ore de întreruperi în alimentarea cu energie, „performanţă“ 

depăşită doar de Bulgaria, Serbia şi Croaţia pe plan european. 
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Continuitatea alimentării cu energie este cel mai important indicator atunci când se 

măsoară performanţa reţelelor de distribuţie, România fiind în zorii tranziţiei 

energetice la ani-lumină faţă de rezultatele altor state. 

De exemplu, anul trecut italienii au stat doar o oră în beznă, germanii, mai puţin de 

jumătate de oră. La nivel global, Japonia este imbatabilă atunci când vine vorba de 

calitatea alimentării cu energie, durata întreruperilor din 2020 fiind de numai 2,5 

minute. 

Digitalizare în faşă 

Mai departe, digitalizarea sistemului prin montarea de contoare smart este un alt 

capitol la care infrastructura locală este depăşită. Datele din cel mai recent raport al 

Eurelectric, asociaţie care reprezintă interesele industriei de energie la nivel 

european, plasează România pe unul dintre locurile codaşe în ceea ce priveşte 

penetrarea soluţiilor smart de monitorizare a consumului de energie. 
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Procentul este de numai 11%, faţă de ţări precum Danemarca, Estonia, Spania sau 

Italia, unde aproape toţi consumatorii de energie sunt contorizaţi de la distanţă. 

Chiar şi Bulgaria stă mai bine decât România, cu aproape 30% din consumatori 

contorizaţi inteligent. „Contoarele inteligente sunt principalul pilon pentru 

digitalizarea reţelelor de distribuţie a energiei. Datorită comunicării bidirecţionale 

dintre compania de utilităţi şi participantul la piaţă, contorizarea inteligentă a 

devenit acea componentă interactivă care-i permite distribuitorului să gestioneze 

eficient calitatea serviciului. Astfel, distribuitorul poate deodată să dezvolte noi 

servicii şi să-şi reconfigureze reţeaua în funcţie de consum. Furnizarea de energie 

nu mai este determinată doar de reţea, ci devine un serviciu“, spun experţii de la 

Eurelectric. 

Tot ei mai spun că infrastructura de contorizare inteligentă joacă un rol cheie în 

tranziţia energetică, fenomen deja vizibil pe plan local. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 INTERVIU Iulia Motoc, judecător CEDO: România este primul stat din UE 

care furnizează victime pentru trafic, fie pentru exploatare sexuală sau muncă 

forțată 

Globalizarea a favorizat fenomenul traficului de ființe umane, a rețelelor 

transfrontaliere care exploatează ființa umană, trafic din care se obțin sume uriașe. 

În această vastă rețea transfrontalieră, România este pe primul loc în Uniunea 

Europeană la ”furnizarea” de victime pentru trafic. Iulia Motoc, judecător la Curtea 

Europeană pentru Drepturile Omului de la Strasbourg, declară că, în ceea ce 

privește România, ”problema nu este legislația în vigoare, ci aplicarea ei; este o 

infracțiune dificil de anchetat din cauza caracterului subteran, deseori 

transnațional, și mai ales a gradului extrem de vulnerabilitate a victimelor, care 

sunt terorizate de cei care le-au traficat”. 

Mai mult, ”Victimele sunt deseori supuse oprobiului public, ceea ce le 

descurajează și mai mult să descrie situațiile prin care au trecut.”. Profitul la nivel 

global, pe anul 2020, a fost de 29,4 miliarde de dolari, potrivit datelor Europol. 
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Cele mai relevante declarații din interviul acordat G4Media.ro de judecătoarea 

Iulia Motoc: 

 Raportul Departamentului de Stat SUA și cel al Comisiei Europene 

consideră Romania primul stat din Uniunea Europeană care furnizează 

victime pentru trafic în Uniunea Europeană, fie că este vorba de exploatarea 

sexuală sau de muncă forțată. 

 Nu există în România o dezbatere publică suficient de cuprinzătoare legată 

de acest subiect complex și sensibil, victimele și martorii se confrunta cu 

multe prejudecăți și discriminări de gen sau etnice care există încă în opinia 

publică. 

 Din păcate, dimensiunile traficului bazat pe aceeași paradigmă a relațiilor 

dintre putere și vulnerabilitate, ca multe alte încălcări ale drepturilor omului, 

sunt extrem de greu de estimat, dar sunt impresionante. Profitul din aceste 

infracțiuni la nivel global a fost anul trecut de 29.4 miliarde de dolari după 

datele Europol; în mod evident este o industrie, a treia din lume și cea mai 

tristă. 

 Problema nu este legislația, ci aplicarea ei; este o infracțiune dificil de 

anchetat din cauza caracterului subteran, deseori transnațional, și mai ales a 

gradului extrem de vulnerabilitate a victimelor, care sunt terorizate de cei 

care le-au traficat. Traficul de cele mai multe ori este urmat de violență și 

șantaj. Victimele sunt deseori supuse oprobiului public, ceea ce le 

descurajează și mai mult să descrie situațiile prin care au trecut. 

 Atunci când sunt reluate după mulți ani, anchetele riscă să fie dificile din 

considerente cunoscute. Cu siguranță că și evenimentele din 1989, cât și 

Mineriadele au fost reluate în urma a două cauze CEDO, ultima fiind cauza 

Mocanu și alții împotriva României adoptată în 2014. Deși CEDO are acum 

o politică mai fermă de soluționare rapidă a cazurilor de “impact”, unele 

dintre acestea se soluționează într-un an sau doi, repet timpul, între alte 

considerente, are un rol fundamental în a adăuga dificultăți unei anchete. 
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 Revenind la plagiat sau copiere, nu mă pot pronunța referitor la niciun caz 

concret. Este totuși uluitor după anii ’90 cum a început această goană după 

diplome și în special pentru doctorate, diploma care este dedicată exclusiv 

celor care sunt pasionați de cercetarea științifică. De aici, toate patologiile 

sistemului care a evoluat și el în același stat de drept, la început slab și 

corupt. 

Daniela Rațiu: Potrivit unui raport al Ambasadei SUA privind traficul de persoane 

pe 2020, în ultimii cinci ani, ”traficanții de ființe umane exploatează români și 

străini în România, iar traficanții exploatează victimele din România în 

străinătate”. Mai mult, România este o țară-sursă principală pentru traficarea 

victimelor în scopul exploatării sexuale și a exploatării prin muncă forțată în 

Europa. Sunteți judecător la Curtea Europeană a Drepturilor Omului, aveți o vastă 

experiență în ceea ce privește jurisprudența în materia drepturilor omului. Traficul 

de persoane se bazează pe încălcarea drepturilor omului. Putem vorbi despre o 

”industrie” a traficării ființelor umane? 

Iulia Motoc: Traficul de persoane este o încălcare majoră a drepturilor omului. 

Traficul de persoane, inclusiv exploatarea prostituției altuia, a fost calificat de 

Curtea Europeana a Drepturilor Omului ca o încălcare a art. 4, articol referitor la 

interzicerea sclaviei și a muncii forțate. Acest drept, împreună cu dreptul la viață, 

interzicerea torturii și a tratamentelor inumane, aparține “nucleului dur” al 

drepturilor omului, de la care nu există nicio derogare. Aceeași calificare se 

regăsește și la nivelul instrumentelor internaționale și putem spune că, din punct de 

vedere al drepturilor omului, interzicerea traficului de persoane aparține normelor 

imperative, jus cogens în dreptul internațional, cele mai importante norme așa cum 

au fost calificate de Curtea Internațională de Justiție. 

Sunt preocupante constatările din raportul Departamentului de Stat SUA legat de 

această problemă în Romania, raport special publicat în 2019; există și alte 

rapoarte ale instituțiilor internaționale care analizează situația României in acest 

domeniu. Rapoartele Comisiei Europene către Parlamentul European și Consiliu 

referitoare la combaterea traficului de persoane, elaborate în temeiul articolului 20 

din Directiva 2011/36/UE privind prevenirea și combaterea traficului de persoane 

și protejarea victimelor acestuia, ultimul raport fiind din octombrie 2020, precum și 

la mai multe rapoarte ale GRETA. 
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Raportul Departamentului de Stat SUA și cel al Comisiei Europene consideră 

Romania primul stat din Uniunea Europeană care furnizează victime pentru trafic 

în Uniunea Europeană, fie că este vorba de exploatarea sexuală sau de muncă 

forțată. Este o situație foarte gravă față de care au reacționat autoritățile române, 

Guvernul, Parlamentul, Autoritățile judecătorești, dar drumul de parcurs este foarte 

lung. 

Încă nu există în România o dezbatere publică suficient de cuprinzătoare legată de 

acest subiect complex și sensibil, victimele și martorii se confrunta cu multe 

prejudecăți și discriminări de gen sau etnice care există încă în opinia publică. 

Din păcate, dimensiunile traficului bazat pe aceeași paradigmă a relațiilor dintre 

putere și vulnerabilitate, ca multe alte încălcări ale drepturilor omului, sunt extrem 

de greu de estimat, dar sunt impresionante. Profitul din aceste infracțiuni la nivel 

global a fost anul trecut de 29.4 miliarde de dolari după datele Europol; în mod 

evident este o industrie, a treia din lume și cea mai tristă. 

Rep: În materia traficului de persoane este invocată adeseori ca o mare 

vulnerabilitate și legislația națională, dacă ar fi să ne referim la România, valabil și 

în statele fostului bloc comunist, care a moștenit corupția de partid înlănțuită cu 

crima organizata. Cel mai edificator exemplu în acest sens ar fi totuși Rusia, la o 

scară mult mai mare. În ceea ce privește România, mass media abundă de articole, 

știri, investigații din care reiese complicitatea extinsă în ceea ce privește traficul de 

persoane – trafic care nu se poate dezvolta fără protecție instituțională. Unde se 

rupe filmul? 

Iulia Motoc: Romania, țară a UE, este într-o postură foarte diferită de Rusia și din 

punctul de vedere al traficului de persoane; aderarea la NATO și Uniunea 

Europeană a creat o frontieră importantă între statele postcomuniste. În România 

avem o legislație care este adecvată: art.210 din Codul penal și legile de ratificare 

ale Convențiilor, Legea nr. 565/2002 pentru ratificarea Convenției Națiunilor Unite 

împotriva criminalității transnaționale organizate, a Protocolului privind 

prevenirea, reprimarea și pedepsirea traficului de persoane, în special al femeilor și 

al copiilor, adițional la Convenția Națiunilor Unite împotriva criminalității  

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 aprilie 2021 55 

 

transnaționale organizate, precum și a Protocolului împotriva traficului ilegal de 

migranți pe calea terestră, a aerului și pe mare, adițional la Convenția Națiunilor 

Unite împotriva criminalității transnaționale organizate; Legea nr. 300/2006 pentru 

ratificarea Convenției Consiliului Europei privind lupta împotriva traficului de 

ființe umane, adoptată la 3 mai 2005 alături de Convenția Europeană a Drepturilor 

Omului, Carta Drepturilor Fundamentale a Uniunii. 

Problema nu este legislația, ci aplicarea ei; este o infracțiune dificil de anchetat din 

cauza caracterului subteran, deseori transnațional, și mai ales a gradului extrem de 

vulnerabilitate a victimelor, care sunt terorizate de cei care le-au traficat. Traficul 

de cele mai multe ori este urmat de violență și șantaj. Victimele sunt deseori 

supuse oprobiului public, ceea ce le descurajează și mai mult să descrie situațiile 

prin care au trecut. 

Referitor la traficul legat de exploatarea sexuală, există două cazuri ale Marii 

Camere a CEDO: unul datează din 2010 Rantsev împotriva Ciprului și Rusiei, în 

care CEDO stabilește obligațiile pozitive de anchetă pe care un stat le are în 

condițiile traficului de ființe umane, și mai recent SM c Croației din 2020, în care 

Curtea revine cu precizări importante referitoare la cazurile în care a existat 

consimțământul victimei la prostituția forțată, obligația de a ține cont de extrema 

vulnerabilitate a victimei și de metodele pe care le folosesc traficanții pentru a 

induce în eroare victimele. Ambele cazuri au fost foarte puțin dezbătute în 

România, deși abordează aspecte fundamentale ale drepturilor omului și ale 

traficului de persoane. 

Rep: Nu demult, pe pagina d-voastră de Facebook, a făcut o precizare legată de o 

primă decizie în care CEDO constată ”o încălcare a interdicției sclaviei în cazul 

unor victime care au fost cercetate penal, dar pentru care statul nu a luat măsuri să 

constate dacă aceste victime erau traficate”. Ce importanță are această decizie în 

materia traficului de persoane? 

Iulia Motoc: Este hotărârea V.C.L. AND A.N. v UK, adoptată în acest an, care nu 

este încă definitivă. Noutatea cazului este legată de aplicare art.4, interdicția 

sclaviei și urmărirea penală a victimelor și a potențialelor victime ale traficului. 

Curtea a considerat că urmărirea penală a victimelor sau a potențialelor victime ale 

traficului nu ar încălca neapărat articolul 4 al Convenției.  
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Cu toate acestea, având în vedere obligația de a lua măsuri operaționale pentru 

protejarea victimelor traficului de persoane, CEDO a arătat că, odată ce autoritățile 

au devenit conștiente de o suspiciune credibilă că o persoană a fost traficată, 

aceasta ar trebui să fie evaluată de o persoană calificată. 

Orice decizie de urmărire penală ar trebui să urmeze o astfel de evaluare și, deși 

decizia nu ar fi neapărat obligatorie pentru un procuror, procurorul ar trebui să aibă 

motive clare pentru a ajunge la o concluzie diferită. În cazul ambilor V.C.L. și 

A.N., Curtea a constatat că, în ciuda existenței unor suspiciuni credibile că ar fi 

fost traficați, nici poliția, nici parchetul nu i-au trimis către o autoritate competentă 

pentru evaluare; deși ambele cazuri au fost ulterior examinate de parchet, acesta nu 

a fost de acord cu concluziile autoritățiilor competente, Curtea oferă din nou 

importante elemente pentru efectuarea unei anchete penale eficiente în aceste 

cazuri. 

Rep: Ați precizat pe pagina dvoastră că Curtea de Justiție a UE a dat o decizie 

foarte importantă cu privire la independența justiției, a rolului CSM în numirea 

candidaților la funcția de judecător la Curtea Supremă. Ce înseamnă asta pentru 

Romania, sau în context mai larg? 

Iulia Motoc: Sunt mai multe decizii ale CJUE referitoare la Polonia, care este și în 

cursul procedurii de sancționare prevăzute de art.7 TUE pentru nerespectarea 

valorilor fundamentale ale UE. Două dintre aceste decizii se referă la independența 

Curții Supreme și a curților ordinare, în condițiile în care există o legislație 

referitoare la pensionarea judecătorilor în care intervenea o decizie a executivului, 

altele sunt legate de executarea mandatului european de arestare, în condițiile în 

care există decizii legate de lipsa de independență a justiției. Ultima decizie se 

referă la imposibilitatea de a contesta deciziile Consiliul Superior al Magistraturii 

referitoare la promovarea Curtea Supremă. Toate aceste decizii sunt foarte 

importante pentru statele Uniunii Europene. Din 2015, dupa adoptarea cauzei “ 

Asociația judecătorilor portughezi” s-a produs o focalizare a CJUE pe 

problematica statului de drept. 
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Rep: Dacă vorbim despre independența Justiției – cum se vede de la Strasbourg 

această independență a sistemului din România, în anul de grație 2021? Vă întreb 

și în contextul clasării Dosarului 10 August 2018 care probabil va ajunge pe masa 

CEDO. Șefii Jandarmeriei au fost exonerați de vină. Acest dosar se adaugă altor 

mari dosare pe care România nu a fost capabilă să le duca la capăt, mă refer la 

Dosarul Revoluției și la Mineriade, dar lista e probabil mai lungă. Societatea civilă 

acuză faptul că avem de-a face cu regimul impunităților, iar ”nimeni nu este mai 

presus de lege” este opțional în România. Așa este? 

Iulia Motoc: Vă dați seama că nu am cum să comentez acest dosar din cauza 

obligației de rezervă pe care o am ca judecător CEDO. Aș putea spune o 

platitudine și anume că și din punctul de vedere al CEDO este preferabil să se 

rezolve cauzele la nivel național cu respectarea drepturilor omului. Atunci când 

sunt reluate după mulți ani, anchetele riscă să fie dificile din considerente 

cunoscute. 

Cu siguranță că și evenimentele din 1989, cât și Mineriadele au fost reluate în urma 

a două cauze CEDO, ultima fiind cauza Mocanu și alții împotriva României 

adoptată în 2014. Deși CEDO are acum o politică mai fermă de soluționare rapidă 

a cazurilor de “impact”, unele dintre acestea se soluționează într-un an sau doi, 

repet timpul, între alte considerente, are un rol fundamental în a adăuga dificultăți 

unei anchete. 

Rep: Păstrați legăturile cu România, predați la Universitatea București „Probleme 

actuale ale contenciosului internațional” si „Protecția internațională a drepturilor 

omului” studenților de la master de la Facultatea de Științe Politice. Recent, cazul a 

45 de studenți de la Drept exmatriculați pentru fraudarea examenelor. Cazul însă 

nu este unul singular. Din păcate, România are o întreagă istorie a plagiatelor, a 

furtului academic ca formă de ascensiune socială. Ca profesor, cum vedeți sistemul 

de învățământ în condițiile unei clamate nereformări? 

Iulia Motoc: M-am întors din acest an universitar la Facultatea de Științe Politice a 

Universității București unde am început în 1995 ca asistent universitar, parcurgând 

toate treptele până la Profesor universitar în 2002 și conducător de doctorat din 

2010.  
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O experiență în învățământul universitar românesc întreruptă de lungi perioade în 

care am fost cercetător în străinătate. Nu sunt un expert în învățământul românesc 

și în învățământ în general. 

Comparând cu alte sisteme de învățământ, cel francez în care mi-am dat doctoratul 

sau cel american pe care îl cunosc, cred că, în predare și evaluare, în țară ar trebui 

să se pună un accent mai mare pe creativitatea, cunoștințele profunde ale 

studenților și posibilitatea de a formula un raționament juridic și nu pe memorizare. 

In sistemul anglo-saxon, examenele sunt, începând cu primul an, eseuri scrise 

acasă pentru care ai posibilitatea să folosești toate materialele pe care le vrei. Eu 

dau aceste tipuri de examene. 

Un alt aspect important este cercetarea și mă refer aici la cercetarea de elită, 

posibilitatea de a scrie un studiu care să fie acceptat în revistele și editurile cu mari 

exigențe, și implicarea studenților în cercetare. Cu siguranță ambele presupun 

resurse financiare, dar nu numai. Presupun o reformare a modului de a gândi al 

profesorilor și al studenților și multă inventivitate. Sunt profesori români care au 

reușit, deci se poate. 

Revenind la plagiat sau copiere, nu mă pot pronunța referitor la niciun caz concret. 

Este totuși uluitor după anii ’90 cum a început această goană după diplome și în 

special pentru doctorate, diploma care este dedicată exclusiv celor care sunt 

pasionați de cercetarea științifică. De aici, toate patologiile sistemului care a 

evoluat și el în același stat de drept, la început slab și corupt. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Românii, pe ultimul loc în Uniunea Europeană la căutarea de informaţii 

online legate de sănătate 

Românii, pe ultimul loc în UE la cautarea de informatii despre sanatate 

Peste jumătate dintre cetăţenii din Uniunea Europeană cu vârsta între 16 şi 74 de 

ani au declarat că în 2020 au căutat informaţii online legate de boli, nutriţie sau 

îmbunătăţirea sănătăţii, însă în România ponderea celor care au căutat astfel de 

informaţii online este de doar 28%, cel mai mic procent din UE, arată datele 

publicate marţi de Eurostat. 
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Căutarea de informaţii online legate de sănătate este foarte populară în ţările 

nordice, în frunte cu Finlanda, unde 77% dintre cei cu vârsta între 16 şi 74 de ani 

au declarat că au căutat online astfel de informaţii în 2020, urmată de Olanda 

(76%), Danemarca (72%) şi Germania (70%). 

La polul opus, căutarea de informaţii online legate de sănătate este mai puţin 

populară în România (28%), Bulgaria (29%), Italia (35% conform datelor din 

2019) şi Polonia (43%). 

Media la nivelul UE este de 55%, ceea ce înseamnă că mai mult de jumătate dintre 

cetăţenii UE au căutat online informaţii legate de sănătate. 

De asemenea, 20% din cetăţenii UE au declarat că şi-au făcut online o programare 

la un medic generalist. Mai puţini, 13%, au accesat alte servicii de sănătate via un 

site web sau o aplicaţie în loc să facă o vizită în persoană la spital sau la doctor, în 

timp ce 11% din cetăţenii UE şi-au accesat online dosarul care conţine informaţiile 

referitoare la starea lor de sănătate. 

În ultimul deceniu, ponderea celor care au căutat online informaţii legate de 

sănătate a crescut în majoritatea statelor membre UE. Cele mai mari creşteri au fost 

înregistrate în Cehia (41 de puncte procentuale) şi Cipru (40 de puncte 

procentuale), urmate de Spania (34 puncte procentuale), Irlanda şi Croaţia (ambele 

cu 33 de puncte procentuale). În România, ponderea celor care au căutat online 

informaţii legate de sănătate a crescut cu doar nouă puncte procentuale în ultimul 

deceniu.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 România rămâne cel mai mare producător de floarea-soarelui din Uniunea 

Europeană 

România rămâne cel mai mare producător de floarea-soarelui din Uniunea 

Europeană, ocupând primul loc şi în 2020, atât în ceea ce priveşte producţia, cu un 

total de 2,07 milioane de tone, cât şi la suprafaţa cultivată, potrivit datelor 

provizorii anunţate de Institutul Naţional de Statistică. 
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Anul trecut, recolta totală de floarea-soarelui s-a redus din cauza secetei cu 1,497 

milioane de tone, respectiv 42%, faţă de anul 2019 când a depăşit 3,569 milioane 

de tone. 

Datele INS, citate de Agerpres, arată că în topul ţărilor cu cele mai mari producţii 

de floarea soarelui din UE se mai află ţara vecină, Ungaria, cu un total de 1,749 

milioane de tone şi o suprafaţă cultivată de 617.000 hectare, Bulgaria - 1,66 

milioane tone (810.000 hectare) şi Franţa - 1,655 milioane tone (775.000 hectare). 

România ocupă constant din anul 2015 primul loc în Uniunea Europeană la 

producţia de floarea-soarelui, dar şi la suprafaţa cultivată, iar potenţialul de export 

de seminţe este unul semnificativ, ţinând cont că necesarul intern de consum 

totalizează doar 750.000 de tone. 

Potrivit datelor Ministerului Agriculturii, România a exportat anul trecut în spaţiul 

intra şi extra comunitar o cantitate de 1,544 milioane de tone de seminţe de floarea 

soarelui, încasând aproape 606 milioane de euro. Din păcate, exportul de seminţe 

de floarea-soarelui este de opt ori mai mare decât exportul de ulei, iar încasările de 

peste patru ori. Din datele MADR reiese că anul trecut a fost livrată pe piaţa 

externă o cantitate de 190.600 tone de ulei de floarea-soarelui, iar suma încasată a 

depăşit uşor 150 de milioane de euro 

Pe de altă parte, în 2020 a fost importată o cantitate de 250.700 tone de seminţe de 

floarea soarelui, în valoare de 207,1 milioane de euro. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Din ianuarie 2022 încetează publicarea controversatului indice LIBOR 

pentru francul elvețian, euro, liră sterlină și yen japonez/ Eliminarea lui vine 

ca urmare a manipulărilor acestuia de către marile bănci 

Având în vedere încetarea anunțată a publicării indicilor de dobândă LIBOR 

(comunicat ICE ) pentru francul elvețian, euro, liră sterlină și yen japonez începând 

cu ianuarie 2022 și pentru dolarul american de la jumătatea anului 2023, la nivel 

european au fost recent adoptate modificări asupra Regulamentului Benchmark, 

menite să atenueze efectele dispariției indicilor LIBOR.  

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/04/05/romania-ramane-cel-mai-mare-producator-de-floarea-soarelui-din-uniunea-europeana--691064
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Astfel, Comisia Europeană va stabili unul sau mai mulți indici de referință, pentru 

înlocuirea indicilor LIBOR în cadrul contractelor și al instrumentelor financiare. 

Procesul de pregătire a tranziției către un nou set de indici de referință de înlocuire 

pentru LIBOR a fost deja demarat la nivel european, iar BNR va fi implicată activ 

în acest efort, alături de Comisia Europeană, alte bănci centrale și autorități 

naționale competente, transmite autoritatea monetară. 

La nivelul Comisiei Europene vor fi analizate diferite metode de calcul și marje de 

ajustare pentru a înlocui indicii LIBOR, în scopul identificării variantei optime, 

având în vedere particularitățile piețelor financiare dar și cerințele legale existente 

vizând protecția consumatorilor de servicii financiare. 

 

Odată finalizat acest proces, Comisia Europeană va emite un act de punere în 

aplicare, care va fi uniform și direct aplicabil în toate statele membre UE. Astfel, 

orice indice LIBOR va fi înlocuit de drept, în mod automat, în cadrul oricărui 

contract, cu noul indice de referință de înlocuire, fără a fi necesară renegocierea 

contractelor, dacă părțile la contract nu agreează în prealabil un alt indice de 

referință. 

 

BNR va reveni cu un comunicat pe acest subiect, după ce vor fi anunțați indicii de 

referință de înlocuire a LIBOR, luați în considerare de către Comisia Europeană. 

Banca Națională a României (BNR) este autoritatea națională competentă în 

domeniul supravegherii indicilor de dobândă, utilizați ca indici de referință de către 

instituții de credit și instituții financiare nebancare în cadrul contractelor de credit, 

domeniu reglementat la nivel european prin Regulamentul (UE) 2016/1011 privind 

indicii utilizați ca indici de referință în cadrul instrumentelor financiare și al 

contractelor financiare sau pentru a măsura performanțele fondurilor de investiții 

(Regulamentul Benchmark). 

 

 LIBOR reprezinta rata dobanzii practicata pe piata londoneza de catre 

bancile de prim rang care ofera fonduri, respectiv, rata dobanzii pe care o 

percepe pentru acordarea de imprumuturi banesti. Este cea mai activa rata 

din lume care caracterizeaza piata dobanzilor bancare.  
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Ea se determina in functie de dobanzile pe care bancile care fac parte din 

piata financiara londoneza le ofera pentru depozitele la termen ale clientilor 

lor. Indicatorul se calculeaza ca medie aritmetica a ratelor de dobanda 

practicate de principalele banci pentru diverse valute (lire sterline, euro, 

dolari SUA, franci elvetieni, yeni japonezi). Datorita faptului ca Londra este 

un centru financiar international, LIBOR se calculeaza atat pentru lira 

sterlina, cat si pentru dolarul american, dolarul canadian, yenul japonez, 

francul elvetian si alte valute majore pe piata financiara. Libor este calculat 

si publicat de catre Thomson Reuters dupa ora 11:00 ora Londrei GTM (in 

general in jurul orei 11:45) in fiecare zi. 

Încă din 2012, autoritatile de reglementare britanice si grupurile bancare discutau o 

posibila reformare ampla a modului in care sunt calculate ratele dobanzilor 

interbancare, in contextul acuzelor ca indicele LIBOR, utilizat intr-o piata de 

350.000 miliarde dolari, a fost folosit pentru a manipula investitorii, scrie 

Mediafax. 

 

Analiza are loc in timp ce in America de Nord, Europa si Japonia autoritatile au 

extins anchetele incepute cu un an in urma in privinta manipularii London 

Interbank Offered Rates (LIBOR) si a altor rate de referinta folosite la stabilirea 

costurilor unor produse financiare, intre care ipoteci si carduri de credit, potrivit 

Financial Times. 

 

Banci din SUA si Europa, dar si firme de brokeraj, au concediat mai multi 

bancheri, ca urmare a unor acuzatii de abuz, prin transmiterea de dobanzi sub 

nivelul real pentru a manipula LIBOR astfel incat sa le favorizeze pozitiile de 

trading. Asociatia Bancherilor Britanici, care patroneaza LIBOR, si multe din 

bancile care participa la stabilirea indicelui s-au intalnit luni cu oficiali ai 

Trezoreriei, Bancii Angliei si Autoritatii pentru Servicii Financiare pentru prime 

discutii privind reformarea sistemului de calcul a ratelor dobanzilor. 

 

Regandirea sistemului va lua in calcul schimbari de reglementare, precum 

impunerea din 2015 a unor noi cerinte la nivel global privind lichiditatile bancilor.  
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Persoane apropiate discutiilor au afirmat ca analiza ar putea cuprinde de la 

revizuirea modului in care sunt stabilite ratele LIBOR pana la impunerea de noi 

reguli de supraveghere si standarde bancilor participante. Indicele LIBOR este 

stabilit zilnic in zece monede diferite. 

 

Bancile transmit estimari pentru costurile proprii de imprumut, fara garantii, catre 

Thomson Reuters, iar acestea sunt folosite pentru a calcula rata zilnica. Procesul 

este supravegheat de Comisia pentru Schimb Valutar si Piete Monetare, 

independenta de Asociatia Bancherilor Britanici si condusa de un reprezentant al 

unei banci participante la stabilirea ratelor in cel putin trei monede diferite. 

În august 2015, un fost trader al UBS si Citigroup a fost condamnat luni la 14 ani 

de inchisoare sub acuzatia ca a manipulat dobanda interbancara de referinta Libor, 

o premiera in rasunatorul scandal care a costat miliarde de dolari sectorul bancar si 

i-a afectat puternic reputatia. 

 

Tom Hayes, 35 de ani, a fost declarat luni vinovat de un tribunal din Southwark, 

dupa o saptamana de deliberari. 

"Acest proces a subliniat absenta integritatii care ar trebui sa caracterizeze 

universul bancilor", a spus judecatorul Jeremy Cooke, care i-a reprosat lui Hayes 

ca a jucat "un rol de motor in manipularea Libor". 

Potrivit biroului britanic de lupta impotriva infractiunilor financiare (SFO), Hayes 

a orchestrat in perioada septembrie 2006 - septembrie 2010 un sistem de complot 

cu traderi ai bancilor elvetiana UBS si americana Citigroup, dar si din alte 

institutii, pentru a manipula in avantajul lor Libor. 

 

In total, zece institutii financiare si 25 de traderi au fost implicati in aceste 

operatiuni de manipulare. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Eurostat: Germania este principalul partener comercial al României. 

Reprezintă sursa cea mai mare a importurilor (21%), dar și destinația celor 

mai multe exporturi (23%). Este urmată de Italia. 

 

România a importat anul trecut bunuri în valoare totală de 16,7 miliarde de euro 

din Germania. La mare distanță, se află Italia, cu importuri de 7,2 miliarde de euro 

(9,2%) și Ungaria, cu 5,9 miliarde euro (7%). China se situează abia pe locul patru, 

România importând bunuri de 5,1 miliarde euro, fiind urmată de Polonia, de unde 

importăm de 5 miliarde de euro. 

În același timp, România exportă cele mai multe bunuri în Germania (23%, 

respectiv 14,1 miliarde euro), urmată de Italia (11%, 6,7 miliarde euro), Franța 

(7%, 4,2 miliarde euro), Ungaria (5%, 3,1 miliarde euro) și Polonia (4%, 2,3 

miliarde euro). 

La nivelul blocului comunitar, cele mai mare importuri provin din China (22%, 

383 de miliarde euro), dar UE exportă cel mai mult în SUA (18%, aproape 353 de 

miliarde de euro), în Marea Britanie (14%, 277,7 miliarde euro), China situându-se 

abia pe locul al treilea (10%, 202,6 miliarde euro). 

(Sursa: biziday.ro) 
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 România, parte din misiunea Hera. Mobilizare pe plan mondial pentru 

devierea unui asteroid 

România participă la prima misiune de apărare a Terrei organizată de Agenția 

Spațială Europeană şi de NASA. Omenirea se mobilizează pentru a devia 

traiectoria unui asteroid. Misiunea Hera la care participă şi România trebuie să afle 

în ce condiţii poate fi deviat un corp ceresc cu un diametru de 780 de metri în jurul 

căruia gravitează şi un corp mai mic. 

În iulie 2021 o rachetă Falcon 9 a SpaceX urmează să lanseze o sondă de 500 de 

kilograme. Va avea misiunea de a devia în premieră un asteroid care se îndreaptă 

spre Terra şi s-ar putea să ne lovească în 2123. 

Inteligenţa artificială stabileşte diagnostice şi propune soluţii pentru o situaţie fără 

precedent. 

Misiunea Hera a Agenției Spațiale Europene face măsurători şi analizează datele 

unui posibil impact pentru a stabili apoi cum poate fi schimbată traiectoria corpului 

ceresc. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Vladimir Putin a promulgat legea care îi permite să rămână președinte până 

în 2036 

Vladimir Putin a promulgat legea care îi permite să candideze pentru încă două 

mandate la președinția Rusiei, în ciuda faptului că se află deja la al doilea mandat 

consecutiv și la al patrulea în total, conform Reuters. 

Legea propusă în parlamentul rus a fost adoptată de legislativ la sfârșitul lunii 

martie și îi permite, astfel, liderului de la Kremlin, să rămână la putere până în 

2036, când va avea 84 de ani. Legea nu elimină, însă, limita de două mandate 

consecutive, fiind dedicată exclusiv persoanelor care au ocupat funcția înainte de 

semnarea acestei – adică Putin și Medvedev. 

Noua lege resetează, practic, la zero, numărul de mandate ale actualului șef de la 

Kremlin pentru a îi permite acestuia să candideze din nou. 

https://www.reuters.com/article/us-russia-politics-putin/putin-signs-law-allowing-him-to-run-for-two-more-terms-in-kremlin-idUSKBN2BS18W?fbclid=IwAR3-1xKoxXbCCYUZ9g0Mh8-lKqnEw_TFjdZf3RV-Oo-NRD9nv7nIHZveL7o
https://www.digi24.ro/stiri/externe/rusia/deputatii-rusi-au-adoptat-o-lege-care-ii-permite-lui-putin-inca-doua-mandate-de-presedinte-1473372
https://www.digi24.ro/stiri/externe/rusia/deputatii-rusi-au-adoptat-o-lege-care-ii-permite-lui-putin-inca-doua-mandate-de-presedinte-1473372
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Constituția Rusiei prevede că o persoană nu poate avea decât două mandate 

consecutive de președinte, pentru a putea candida la al treilea fiind nevoie să 

aștepte un mandat întreg. În 2008, Putin a făcut celebra rocadă cu premierul de 

atunci, Medvedev, cel din urmă venind în funcția de președinte, iar Putin în cea de 

premier. În 2012, Putin a redevenit președinte pentru al treilea mandat și a fost 

reales pentru al patrulea în 2018. Acest mandat se va încheia în 2024. 

În ultimii ani, Vladimir Putin s-a concentrat activ pe remodelarea arhitecturii 

constituționale a statului rus pentru a își consolida puterea. Putin conduce Rusia 

din 2000. 

(Sursa: Digi 24) 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/rusia/rusii-sunt-asteptati-astazi-la-vot-sa-confirme-sondajele-de-opinie-alegerea-lui-vladimir-putin-897050
https://www.digi24.ro/stiri/externe/rusia/rusii-sunt-asteptati-astazi-la-vot-sa-confirme-sondajele-de-opinie-alegerea-lui-vladimir-putin-897050

